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Q: This Is tape one, side one of an interview with Michael H. Newlin. This is being done by the
Association for Diplomatic Studies and Training, and | am Charles Stuart Kennedy. Today is
September 29, 2006. Do you go by Mike or Michael or what?

NEWLIN: Mike is fine, Stu.

Q: All right, let's start at the beginning. When and where were you born?

NEWLIN: | was born May 16, 1926 in Greensboro, North Carolina. | lived in Greensboro until |
was approximately ten or eleven years old, and then we moved to a small town in North
Carolina, Sanford, where my father was CEO of a small company that built railway motor cars.
That, as we got closer to the war, it became clear that metal and other materials were hard to
get. The stockholders sold the company while my father was in South America on a sales trip,
and so he found himself basically without a job. But he had contacts because he had built one
of the trains that was being used by the Panama Canal Railroad company. He was hired by the
railroad company to come and work as a mechanic on one of the trains that he had built. So we
moved to the Canal Zone, Balboa, shortly before Pearl Harbor, and | went to high school there.

Q: | want to go back a bit. Tell me what do you know about the background on let's say your
father's family first?

NEWLIN: My middle name is Holt, and my great, great grandfather was at one time before the
Civil War one of the richest men in North Carolina, Michael Holt in a place called Saxapahaw.
Michael Holt had the idea of bringing the machine to the cotton rather than the cotton to the
machine, and he built a dam on the Haw River and opened up one of the first mills there. Of
course that was burnt and the dam blown up by Sherman during the Civil War.

Q: | hope you will appreciate the fact that my grandfather was an officer with Sherman.



NEWLIN: Well let it be said for the record that even though | have born a southerner, | am glad
the Civil War came out the way it did. So the family basically, until my father came along, never
recovered from this blow. His father, | think, worked on the railroad in an office job. As a young
man, my father was working just simply as a mechanic building automobiles. It was rather new
in those days, still in the roaring 20's. He was obviously very good as a mechanic. Then this
company in Sanford needed somebody with skills, and he had both technical and the
managerial skills to build these trains. They ran either on gasoline or diesel. But they ran on
railroads, and they were very efficient. They filled a niche. He would go to South America and
get an order for one, and come back and then build these trains, and then take them and
assemble them. It was remarkable that this small company in North Carolina built world class
products. One was built for the President of Argentina. He unfortunately died right after |
graduated from high school in 1943. It was while | was in high school, and they said the deputy
chief of mission at the embassy in Panama, Mr. John J. Muccio, will come over and talk to the
class about the foreign service. That was how my interest in the foreign service got started.

Q: Well let's go back on your mother's side. What can you tell about your mother's side?

NEWLIN: My mother was born up in the hills of North Carolina in a place called Mount Airy at
that time, very tiny little town. Then her father Mr. James Brady went to Greensboro and opened
up a sort of boarding house cum hotel called the Blandwood in a very nice section of town. He
was apparently a very successful businessman. Unfortunately he was murdered one night. He
went down to try to get one of his employees out of the jail and somebody cut his throat and
robbed him. My mother then lived with my grandmother in a house in Greensboro. My father
happened to take a room in their house because there were just the two women living in this big
house, and that is how they met.

Q: Did your mother go to college or not?
NEWLIN: My mother did go to college. She went to State College which was then a female

institution. She did, | think have a college degree.

Q: What do you recall about Greensboro or Sanford in North Carolina?



NEWLIN: | do have some recollection of Greensboro, and it was very favorable. We were neatr,
the place where we lived, Spring Garden Street, was near the state college for women at that
time, and they had a training school to teach teachers. It was very well equipped. So | was
enrolled in first grade, and the teacher then called my mother one day and said, "Mrs. Newlin, |
am sorry to have to tell you this, but Mike cannot read." My mother thought my goodness, | have
given birth to an idiot. She said, "l don't understand that. He seems like a bright enough boy."
The teacher said, "Well have you been reading to him, Mrs. Newlin?" She said, "Yes. | read
Pilgrim's Progress, Beowulf, and then some Greek myths." "Well that is probably it. He is too
bored with Jack and Jill Went Up the Hill." | remember that fondly.

Q: At Sanford, where you moved. How about there. In the first place these two places in North
Carolina, did you have, did segregation intrude on you at all to your knowledge or not?

NEWLIN: Well it was the typical situation at that time. My nanny in Greensboro was a black
woman named Mamie. Mother said that when Mamie died she went right straight to heaven.
One thing | remember as a boy in Greensboro during the depression was in the evenings quite
often they would get a knock on the back door, and there would be a white man there saying,
Ma'am, do you have some wood that needs splitting, | need something to eat. Well we didn't
have any wood to split, but they gave him a meal.

Q: | remember we were in South Pasadena, California near the railroad tracks in the 30's. We
would make sandwiches. Speaking of reading, did you find you were much of a reader as time
went on?

NEWLIN: In grade school | read Dos Passos USA. As well as some other good books.

Q: Did you get caught up in any of the kid books, Tom Swift?
NEWLIN: Oh | read Dr. Doolittle. Lofting. Hugh Lofting. Mother didn't appreciate the literary

gualities. She didn't know what it was all about. She said, "Well | hope you are going to finish
that Dr. Doolittle book."

Q: Puddleby-on-the-Marsh. You were how old when you went to the Canal Zone?

NEWLIN: | must have been, let's see, | was in the first year of high school. | must have been, |
was a freshman in high school, so | had four years to go, so | must have been about 12 or 13.



Q: Before you went there in elementary school, were there any subjects you particularly liked or
that you didn't like, activities that you got involved in?

NEWLIN: | was always interested in music. | joined the glee club. A musical instrument
company came to town trying to start a band, so | decided | wanted to play the snare drum. |
wound up as a drummer in the band. | was not a great one for sports. | will have to say that.

Q: Tell me high school in the Canal Zone, the Canal Zone was of course a special place.

NEWLIN: It was a very special place.

Q: Could you talk particularly the time you were there, this would have been about '40 to 1944 or
S0?

NEWLIN: We got there in '40.

Q: Before the war started.

NEWLIN: Yes. Shortly after we got there, the war started.

Q: How would you describe life there, and then we will talk about school there.

NEWLIN: Heavenly. It was, | didn't realize at the time, it was strictly a colonial experience. You
had these five miles on either side of the canal that was run by the United States. Everything
was beautiful. You had a school, you had accredited teachers. They had just built a brand new
high school when | got there. We had wonderful teachers. We had a symphony orchestra; we
had a glee club. We had band. Then the teachers were just excellent. You crossed the Fourth of
July Avenue over into Panama City, and you were in Central America. The government was wise
enough to tell the Panamanians that they would take care of picking up the garbage and trash in
Panama City and in Colon on the Atlantic side. We had no real mosquitoes anywhere. It was
very interesting.

Q: Did you learn Spanish?



NEWLIN: A little bit. Not as much as | should have, but everybody just about that we came
iInto contact with spoke English. An interesting thing how time changes. In Panama there were
something called beer halls that were really very nice night clubs. We as teenagers would go
over there with our dates, and we would all have Canadian Club and ginger ale or rum and coke.
Nobody ever got drunk, and parents thought this was just a natural part of growing up.

Q: Well were there any Panamanian kids in the high school?

NEWLIN: Very few. There were a few. | had one very good Panamanian friend.

Q: You were there during the war. Did you feel were there a lot of military restrictions?

NEWLIN: We had blackouts, and we all built bomb shelters in our back yards. One of the first
things | remember after Pearl Harbor, they gave us lumber, and | helped build. They were sort of
a hut kind of thing with benches inside and then with earth on the top and sides. Whether these
would have done any good or not I'm not sure, but at any rate we had them. But we did have
blackouts, with windows closed at nights.

Q: Did you get a feel for the American Navy? | imagine you were seeing lots of ships go by.

NEWLIN: Yes we did. We had some visitors frequently from one of the cruisers that used to
cruise in the Pacific. They were friendly, and they would sometimes take me with them over to
Panama to the sort of more adult night clubs which for a teenager was quite a revelation.

Q: How about particularly in war time there must have been a lot of navy going through on the
ships. Did they sort of intrude or were they literally ships that pass in the night?

NEWLIN: They would just mainly go through. | do remember that | worked after my father
died, | worked for a year in the mechanical division which was right in Balboa Harbor sticking out
into the harbor. | remember seeing the Roosevelt aircraft carrier steam in after it had been
bombed with the flight deck cantilevered up. They did some emergency repairs. It was
astounding that a carrier could take a bomb on its flight deck and still salil.

Q: When your father died, what happened?



NEWLIN: Well the Panama Canal Company was very good in that sense. They hired my
mother in sort of a clerk type job, so she worked there for a number of years, while my two
sisters, one of them two years younger, one of them five years younger, completed high school.
They then went back to North Carolina. The girls went on to college and she went to work as a
receptionist in Raleigh, North Carolina at a hospital. Mother worked throughout most of her life.
She loved work, and so she was a house mother at Roanoke College in Virginia at one time, and
she died at the age of 93.

Q: Well tell me now, you are getting ready to graduate in 1944. The war is on, what is going to
happen to Michael Newlin?

NEWLIN: Well we were getting ready to graduate in '44. The president of our class was a
charismatic type that | had never come across anything like him in our age group. The first of
our class meetings that | attended, here was this godlike creature saying things like, the chair
recognizes so and so and dominating the proceedings. This was Bob Whitham. So Whitham
went off and signed up as a cadet midshipman in the Merchant Marine Academy. He did that
before graduation because he wanted to be sure to get also a commission in the Naval Reserve
and not be drafted into the army. So at his advice, since | admired him as a role model, before
graduation | signed up and went off to Pass Christian and Biloxi to the Merchant Marine
Academy there.

Q: Did they have two of them or something? | thought there was Kings Point?

NEWLIN: Kings Point is up in New York. | attended a basic school in Mississippi. | think we
were in Pass Christian. | believe you were supposed to do one year or two years down there,
and then go on to Kings Point.

Q: So what did you decide?

NEWLIN: Well | was there only a relatively short amount of time, and | got a severe ear
infection and perforated ear drums, so | went back to the Canal Zone. That would have been in
the summer of '44. Then my father died later on that fall. | had to drop out of the junior college,
and | went to work in the mechanical division. | worked all the overtime | could. | was a drill press
operator. At the end of the year | had saved $1,000. So | wanted to go to college. | applied to
Harvard, and they accepted me. And with $1,000 in my pocket | went off to Cambridge,
Massachusetts. Then | worked my way through college with scholarships and worked part time
for the university. | graduated cum laude in '49. | knew by that time | really wanted to go into the
foreign service. | seem to remember tuition, room and board was $1,500.



Q: | would like to go back. Let's talk about Harvard first. You got to Harvard starting in about '45?

NEWLIN: Yes, '45.

Q: How did you find Harvard when you got there, | mean the veterans hadn't started to come
back yet.

NEWLIN: They were starting to come back, but still the ROTC was marching up and down
Harvard Yard and that kind of thing. There were a lot of military present. | guess the reason | got
In was | was one of the few eligible males. | would never get into Harvard today. At any rate | got
In, and that was because President Conant and Buck, the dean, wanted to, and | think it started
before Conant, they wanted to get outside the elite New England prep schools. So they wanted
some people that they thought might have some future from outside New England.

Q: What house were you in?

NEWLIN: Leverett House in a beautiful room overlooking the Charles River. Harvard has the
house system similar to colleges at Oxford where you live, eat and interact with classmates.
They too contribute to one's education. As | say because | wanted, | didn't know whether | would
get into the foreign service or if | got in | didn't know whether | would like the foreign service, so |
said | want a second string to my bow. So | went to my faculty advisor and said, "This is my
problem. | don't know whether | want to apply to the law school or whether | want to apply to the
business school." He looked at me and said, "Young man, which ever one you go to, you will
never be hungered." | chose then the business school because that was two years rather than
three years. There the tuition by that time had gone up. Even though | continued to work over Iin
the college, | still had to take out a student loan. But for what they have to take out now days it
wasn't anything like that.

Q: Talking about when you were at Harvard. What were you majoring in?

NEWLIN: | majored in government with a second in economics.

Q: With government, what does this mean?

NEWLIN: It is really political science. We were so fortunate to have Merle Fainsod, who had of
course worked in the government during the war. His tales about how government really works
rather than what you were getting in the textbook was priceless.



Q: | would imagine you were getting did you feel you were getting a good dose of international
interest and all that?

NEWLIN: Oh yes, everything. Everything that was going on. | think it was the first year | was
there at graduation they presented honorary degrees to the joint chiefs. They had Eisenhower
and all the other joint chiefs. It was a strong, and as you say the veterans started coming back
then. | was very interested. They were all in the same house and everything, so over lunch or
dinner to talk about their experiences.

Q: Well it was much more, | went to Willlams as a non veteran from '46 to '50. | have very much
the same thing. In a way | absorbed the maturity of the veterans by being around them.

NEWLIN: That is right. One of the veterans | got to know. He was in the jungles of | guess
Okinawa | suppose, and | said to him, "Gee that must have been really awful. The Japanese
were so fanatical and fight to the last man. Wasn't that hard to cope with?" He said, "Well we
were better scrappers.”

Q: What, how about some of your professors? Did any stick in your mind now?

NEWLIN: Yes indeed. | was sort of in a way adopted by one of the professors, Professor
Kemp. He was a bachelor who lived with another bachelor, Derwwod Stainthorpe Whittlesley,
who was a writer on the whole international political thing. They used to invite younger people
for dinner occasionally and everything. He just sort of became in loco parentis. Fortunately when
they made a trip to Europe, they asked me to go along as their chauffeur. That is something
when we get to that point helped me get into the foreign service.

Q: Well were you there in '48 when Marshall made his speech that kicked off the Marshall Plan?

NEWLIN: Yes | was.

Q: Well you must have felt very much in the center of, | mean obviously the events of the
reconstruction of Europe, the menace of communists and all must have been playing itself out.



NEWLIN: All of the stories then began to emerge about the holocaust as well. And then of
course, for somebody with my background, the cultural life of Boston was incredible. Here | was
out of Panama out of Balboa Canal Zone, the Metropolitan Opera came to town that fall. | had
just arrived too. Somebody said, "The Met said they could use some exiras. Does anybody want
to sign up?" | said, "Yeah | will sign up for as many as | can do." | found myself then on the
stage of the Metropolitan Opera in Aida, Carmen and Lakmig V. Lilly Pons was right there
singing. That was a great adventure.

Q: Was there, did you get involved in some of the student affairs. It was quite an active time you
were having for students. It was the National Student Association or whatever it was at the UN
and international, you were there. It was a new world.

NEWLIN: Oh yes. It was a new world. The UN had just gotten started. Of course we students
read the New York Times avidly and had bull sessions. | tried out for the Harvard Crimson, but |
just found out | didn't have time to do the Harvard Crimson and then do my studies and then
work too.

Q: How did you find the studies coming out of the life in the Canal Zone? It was a good high
school. Did you find yourself having to catch up or did you find yourself with your classmates
fairly...

NEWLIN: Fairly. The quality | was very impressed. | had no problem at all. We had excellent
professors. | really enjoyed it.

Q: What sort of work were you doing for the University?

NEWLIN: Well Roy Atherton was the librarian in our house library. Each house had a beautiful
library. When he graduated, left, he said, "Would you like to take over as house librarian?" So |
took over as the house librarian. Before | did that | worked in Widner Library in the stacks
making sure the books were all in their right place. | did that not only for most of my
undergraduate years but for the two years | was over at the business school.

Q: Well then you graduated in '49. So what did attract you to the foreign service, the idea that
this is...

NEWLIN: Well this goes back to the Muccio briefing. So much was going on in the post war
world at that time. The Cold War, the Iron Curtain, NATO being created, the UN being created
and all of this. So that really was my first interest.



Q: Well we want to point out too that you and myself and others sort of picking that New
England boiling pot call it, were exposed to the world because we had the New York Times.
These were subject to debate. It was a very international environment as opposed to somebody
who maybe was coming from the Midwest. They might have gotten it, but could have just as
easily not gotten it. Was there any equivalent to the campus communist groups and all. Were
they going?

NEWLIN: There were. In the stairwells some evenings there was a group in Leverett House. |
didn't identify with them. They would sing the Internationale which ended with "Freiheit"
(Freedom). So | didn't know who they were, and certainly nobody tried to prosthelytize me.

Q: Well then when you moved over to the business school. What was the name of the business
school?

NEWLIN: Baker. The Baker School.

Q: What sort of courses were you taking there?

NEWLIN: Well there was a core course that you had to take. You could elect if you wanted to
specialize. | suppose | was just interested mainly in general management courses. | did take a
special course in government relations. | did not want to specialize in finance or something like
that. But it was a wonderful training session because we lived in sort of a suite, three
two-person bedrooms with a common room. We were each given an assignment on a Thursday
evening, or maybe sometimes even on a Friday. You had to then write a report as if you were in
a business dealing with this. Then you had to turn it in by a certain time on Saturday evening. If
you didn't turn it in on a certain time, they had removed the container under where you put it in
and you could hear the assignment hit the floor. You knew that you were going to be penalized
because you didn't get it there on time. That turned out to be a very useful experience in the
foreign service because you did have to interact with all of your colleagues and then you were
responsible for a typed report that had to be delivered by a certain time.

Q: They used the case method then.

NEWLIN: Used the case method. Joseph R. Kennedy came and addressed us as well as
other business leaders.



Q: How was he viewed at the time?

NEWLIN: Well, | don't think we knew too much about him at that time. We didn't really realize
how much he was taken in by Hitler and that kind of thing. But | remember him starting off by
saying "My generation has made a mess of things, and so you have got a mess to contend
with." It turned out the implication of that was | have got some sons that have lived abroad, been
iIn embassies. They will be able to help out here.

Q: Did the business world intrigue you at all?

NEWLIN: | am glad you asked that question. The other thing that was so useful to me was |
had to get some job during the summer. So | went over to the student employment office and
said, "l want to sign up for a summer job." So they gave me a list of possibilities. One of them
was tutor companion. So | thought | will find out about that. So the person that was interviewing
me was the person named William A. M. Burden. | don't know if you have ever heard of William
A. M. Burden. He came, his mother was a Vanderbilt and came from a very wealthy family in
New York. They hired me to be a tutor for their son who was about eight or nine then. They had
four sons by my special one was middle. They had just built a fantastic home in Northeast
Harbor in Maine, designed by the man who designed Rockefeller Center. It was shaped like a
wave. The ceiling and everything. The dining table was done by Isamu Noguchi the sculptor, a
huge thing like a ship. So all of a sudden from being a poor boy, | was transformed into this
thing. So | worked for them for two summers. It said in the things, "Now don't kind yourself. Jobs
of tutor companion, getting a trip to Europe is extremely rare." Well the second year they decided
to go to Europe. Crossed over, Queen Mary first class, everything. Went to Paris and went to
London. So that was my introduction to Europe.

Q: How did you find being a tutor companion to an eight year old boy. Isn't it difficult?

NEWLIN: It wasn't with Hamilton. He was what they call a nerd now. He was fascinated by the
Civil War, and so he wanted to read and everything. | would take him around to the battlefields
in the Shenandoah and everything.

Q: You mentioned you went as a chauffeur with some of your professors. How did that work out?

NEWLIN: That was the second year after | graduated. They wanted me to come back again. |
said, "Well | just couldn't." that really was my, because both of them were geographers.
Subsequently after them they abolished the geography department per se. But then we made a
trip all through Europe. We started in the Low Countries, drove all through France, all through
ltaly, then that was it.



Q: Well we are talking about a Europe that was still pretty well devastated.

NEWLIN: It was. More so the first rip that | made with the Burdens. | remember when we got
off at Cherbourg, | went around, while the rest of them were finishing their lunch | went around
and walked around town. There were large stacks of coffins of soldiers still waiting to be
repatriated. Then Paris, they had sort of blackouts at night when most lights were either turned
off or very dim.

Q: That was coal, the lack of...

NEWLIN: That is right.

Q: Not because of war but because of post war economic problems.

NEWLIN: Yes, most Western European countries faced severe problems in the immediate
post was period. West Germany was still occupied and had not yet become a major economic
factor.

Of course when we got to England, they were still on rations. Ordinary Britons could not
obtain foreign exchange so | had no problem selling the French francs | had left over from Paris.

Q: Rations lasted in England | think until 1953...

NEWLIN: | know.

Q: Well did this getting over to Europe whet your appetite some more or not?

NEWLIN: Yes it did. | remember the ship got near Cherbourg at night and everything |
remember looking out the port hole and seeing the lights of all the little. Soon | will be in Europe.
Then one of the places we went was Alto Addagie which was part of Austria but after the World
War ltaly had been on our side, and it was turned over to ltaly. Then | noticed that they were
trying to ltalianize this completely German speaking town. | remember the Carboniere, there was
one blond, blue eyed Carboniere, and the other one was obviously very swarthy from down near
the toe of Italy.



Q: | graduated from college and all of a sudden | thought, who the hell would ever listen to a guy
like me tell them where to invest their money you know. But anyway, you graduated | guess in
517

NEWLIN: Yes. | graduated with the class of '51.

Q: What happened?

NEWLIN: Well between sessions | took the foreign service exam in the fall of or the summer, |
guess the fall of '50.

Q: This is the 3 14,2 day exam wasn't it?

NEWLIN: Yes, the written exam. | came down, no | took it in Boston | am sure. Of course you
had to wait and wait and the process started. Then | was finally told | guess about a year later,
no then | was called a year later for the oral exam. | passed the oral exam. Then at that time |
was working as a civilian employee for the Department of Defense in the air targets division
down at 12th and Constitution in a temporary building. | worked there until my security clearance
came through.

Q: Did you recall any of the questions on the oral exam?

NEWLIN: Yes. | had taken the precaution the summer before | took it they had a course at
George Washington to prepare people for it. They said, "Now one thing they are keen on is your
knowledge of American geography. So be prepared to be able to name the states on either side
of the Mississippi River." | thought that is a good thing, so boy could | name the states on either
side of the Mississippi River, going up, coming down. So in the middle of the oral exam they
said, " Mr. Newlin, could you name the states on either side of the Mississippi River." | said,
"Let's see now. Well there is Louisiana, and then there is Mississippi." | had it down pat and that
gave me a certain confidence.

Q: Did you find they asked any sort of substantive questions about American foreign policy or
anything like that?

NEWLIN: They didn't ask me anything on foreign policy.



Q: So you took the oral exam, where were you? Had you graduated from business school yet or
not?

NEWLIN: | guess | had.

Q: Did you find a job? What were you doing?

NEWLIN: Well then through happenstance | had met somebody, and they said the
Department of the Air Force is looking for people. This is a job of preparing maps for possible
bombardment in the Soviet Union. They had from the Germans this great pile of photographs of
sites in there. So | did that for awhile until my appointment came through.

Q: When did you come into the foreign service?

NEWLIN: | came into the foreign service on October 12, 1952. Just before our class graduated
they said Secretary Acheson would like to receive your class. So that was one of the great thrills
of our lives. This was just before the administration changed, so he said this is the last class of
the foreign service in the Truman administration. It turned out because of the McCarthy period
and the new administration the foreign service didn't take anybody in for a couple of years.

Q: | know because | came in in July of 1955, and our class was class one. Because of the
hiatus. You were the last class. We started the cycle and it kept on. They changed the
numbering but basically it kept going on. What was your class like, the people in it and sort of
the atmosphere?

NEWLIN: Very diverse type geographically. We had just two women in our class. We all got
along very well together. | think we learned from each other. We tried to keep in touch, but all of
us now are elderly and some are not in good health. But we used to have occasional reunions.

Q: How about the women; do you know what happened to them, because this is the era where
when a woman got married she had to resign.

NEWLIN: It is what happened to one of them | think. She was later re-instated. Then there
was another one that was a lawyer form Louisiana. Bless her heart, she was, | thought she was
a real character, but she wasn't suited for the foreign service, so she was eventually | think sort
of eased out.



Q: Can you think of some of the careers of some of your foreign service class?

NEWLIN: Well one of the members of our foreign service class happened to be James
Goodby.

Q: Yes, very much involved with disarmament matters.

NEWLIN: And nuclear matters. He | think either resigned or took leave of absence from the
foreign service to go with the Atomic Energy Commission at one time. | thought we would never
see him again. Then Goodby will come back later on in our interview.

Q: Well as you came in did you have any idea where you want to go, and how did you play that?

NEWLIN: | wanted to go to Europe because | thought that was what my main interest was. So
| put that down as my first choice. Mrs. Burden gave a luncheon and Cecil Lyon was there. He
was then head of our mission in Berlin, at least the Department of State end. So Cecil Lyon
asked me would I like to come to Berlin? | said, "Yes | would live to come to Berlin." When | got to
Germany and got off the plane in Frankfurt, they said, "You will report to HIGHCOG in Bonn, and
they will determine where you will be assigned." The Department had assigned me to Munich.
Then Cecil Lyon came along and said, "Would you like to come to Berlin," and that he would
arrange that. So | was all keyed to go either to Berlin or Munich. | said to the consul general in
Frankfurt, "My assignment is in Munich." They said, "No it is not. You are going to Bonn and you
meet with the personnel people there and they will determine where you will go." So | got off the
train and went up to HIGHCOG. They said, "You are assigned to Frankfurt. Get on the train and
go back to Frankfurt." That turned out to be a very fortunate thing.

Q: You were in Frankfurt from when to when?

NEWLIN: | was there for two years. | guess it was '53 to '55. | was a rotation officer so |
rotated through various things. | did economic work for awhile. | did administrative work. Then |
did non immigrant visas and Immigrant visas. While | was there | met my future wife. So that
turned out to be a very fortuitous assignment.

Q: How did you find work in Frankfurt? By the way were you in the new building?



NEWLIN: Oh no, we were in Bockenheimer Anlage. It was an old high rise apartment building
that had been reconstructed. We looked out on the old city walls. | would go out at lunch time
and walk around. The entire center of Frankfurt you could just see for blocks and blocks, all the
way down to the cathedral. Just about everything had been completely bombed. The Germans
had cleaned the stones and stacked them up neatly where the former buildings were. The old
medieval center where Goethe's house used to be was completely destroyed.

Q: They did a very good job of rebuilding that. | got there, | was in the Air Force at Darmstadt
about the time you were there. | took the foreign service exam. Ended up at ICOG at EG Farben.

NEWLIN: E.K. Hochhaus (skyscraper).

Q: | remember the man who monitored the 3 1;,'2 days was Kennedy Schmertz. Was he, | think
he was there while you were there. What sort of visas, who were the people, these were non
Immigrant visas.

NEWLIN: | remember one applicant from the Rhineland. He looked somewhat like you. He had
more of a white beard. Looked a little bit like Santa Claus, and he had filled out all the forms and
sworn to their truth. We had access fortunately to something called the Berlin document center
which contained the names of Nazi members. Not only his name came up but they had a picture
of him. There he was in uniform of the Waffen SS with the scull and cross bones cap. He turned
out to be the leader of a band. Even the Waffen SS had bands. | said, "You were never a Nazi."
"Nein." "You had nothing to do with the military." "Nein." | said, "Well how do you explain this?"
handing him the picture. He said, "Where on earth did you get that?"



Then one day there was a great commotion. Each applicant had to wait their turn in the outer
office. Then one day the receptionist who was a young and very efficient German came in and
said, "Baroness Von Bothmer is outside and waiting to talk to you." | said, "Well tell her to wait
her turn. | will see her." He said, "Okay." Then this lady came in dressed in a sable coat, and
she had as much jewelry as | have ever seen on anyone. She had been born in Ozark, Arkansas
in the 30's, and had gone to New York and gotten a job as a secretary in the German consulate
general in New York where she met Baron Von Bothmer. He proposed to her, and they got
married. So in those days if an American woman married a foreigner, she lost her American
citizenship and took her husband's. In the late 1930's he was called back to Berlin, and they
took the Trans Siberian Railroad. They were both horrified at communism and what they saw In
Russia. During WWII, she made some broadcasts in English telling about the horrors of
communism. So when she applied earlier for a visa to go back to the States to visit her relatives,
her wartime broadcasts came up. The Department's guidance was sought. So | got her file and
it said that the Department determined that she had been a foreign national doing this, and
therefore there was no reason to deny her a visa. She said, "Oh you must come down to the
Bodensee." | never went.

Q: Did you get any feel for this while you were in Germany about the Germans and the attitudes
of the Germans at that point?
NEWLIN: | did not except once when | was having to have my car repaired. The owner of the

shop when | went to pick the car up, lectured me on how he wished that the United States was
dropping the atomic bomb on Russia.

Q: Well of course, you probably ran across the phenomenon that not a single German you met
ever fought on the west front. They all fought on the eastern front.

NEWLIN: That's right. Nobody ever would admit shooting at or killing an American.

Q: Did you ever get up to Berlin?

NEWLIN: Yes, | got up to Berlin a couple of times. You had to get special permission from
HICOG. When you got to the Russian checkpoint when you were driving the documents were
stamped by the Russians. | did get to Berlin a couple of times. In spite of everything it certainly
had the feel of a big capital even in its truncated form.

Q: Was there the feeling at the time that the war could start at any moment?



NEWLIN: Yes, there was a fear of that. U.S. forces held well publicized maneuvers. There
were tensions all the time. You just never knew what kind of a crisis would come up. In the
Eisenhower administration we had several trips to the brink.

Q: When did you get there to Germany?

NEWLIN: | got there in '53 | think it was. The end of '52.
Q: Because | was wondering were you there when there were riots in East Berlin? This was
quite a serious...

NEWLIN: That was | think later.
Q: Well let's see, It was before, it was in '53 or '54. | remember because | was at Darmstadt, and
all of a sudden we were confined to barracks. | was in the Air Force at the time as an enlisted
man. It looked quite serious.

Tell me about your wife. What was her background, and how did you meet her?



NEWLIN: My wife was born near Prague, and she was at the university when the Germans
marched in in '39. They closed the university. In her spare time in the winter, she started
teaching herself English, got textbooks and a dictionary, sat on the floor in her mother's room
and started teaching herself English. After the war, in that interim period, she went back to
Charles University and was studying law. When the communist coup came in '48, the students
were required to join the communist student union, and she refused. She had to leave the
university. Her father was in ill health by then and she needed a job desperately, but no one
wanted to hire her because she had refused to join a communist organization. Somebody said,
"Why don't you go and see Martin Bow." He was the American head of the allied permit office.
This was an office set up that had Americans, British and French officials to process Sudeten
Germans going to Germany. So Milena met Martin Bow. She was shocked that he interviewed
her with his feet up on the desk. He asked all sorts of questions and examined her documents.
Finally he said, "Well we don't have anything." She said, "l am so sorry, | was so hoping." As
she gathered up her papers he said, "Can you start on Monday?" So she worked for the allied
permit office and felt sorry for the Sudeten Germans who had to immigrate. Then the communist
government in 1950 started harassing the Czech employees of western embassies including the
allied permit office. It became very difficult and they didn't know what would happen. She and
two other girls walked across the Iron Curtain in February in the snow, carrying a little suitcase,
managed to make it over to the West German side. She said, when somebody said, "Halt!", she
was so relieved that she had gotten there. At first she had a very difficult time because she was
in effect a refugee and the Germans had their hands full with all of their refugees. But Lawrence
Steinhardt, our ambassador in Prague, contacted High commissioner McCloy in Bonn and said,
"Look, some of my employees feel that they have to leave. If they manage to get out and they
come to you, you send me their names | will see if | can vouch for them." That is what happened.
While waiting for the Prague embassy's clearance she worked for a British refugee agency In
their zone where she was so poorly paid she developed malnutrition. Finally she got word that
she should report to the American consulate general in Frankfurt, and she was working there
whenever | got there.

Q: In Frankfurt.

NEWLIN: In Frankfurt.

Q: Where was she working?



NEWLIN: She was working in the unclassified file room. So then we got engaged just as my
two years were up. Then new FSOs were transferred after two years, so then my two years were
coming to an end. | had to apply to the Secretary of State for permission to marry a non
American citizen. | doubt whether it is the same drill to day as it was then. You wrote one letter
saying | request permission to marry a non American citizen and give the particulars. The
second letter said, "Dear Mr. Secretary, | hereby resign from the American Foreign Service as of
such and such a date." Both were sent to the Department. | went away to Oslo in December '54
for my second post. Milena who had been waiting for her immigrant visa immigrated to the
States at the same time as | left Frankfurt. She got a job at the American Geophysial Union. So
In November, '55 we got word from the State Department that permission had been granted.
That was at the height of the McCarthy period and | made contingency plans in case the
decision was negative. | gave the State Department credit that they would clear her but they
took account that she had been a refugee from communism.

Q: While you were in Frankfurt did you get any emanations from the McCarthy period.

NEWLIN: Of course, Cohn and Schine.

Q: Cohn and Schine, could you talk about who they were and whatever else you can.

NEWLIN: Of course Roy Cohn, | guess had worked with, didn't he also work with...

Q: Robert Kennedy also worked on the McCarthy staff.

NEWLIN: Bobby Kennedy, that's right. He worked there.

Q: They were two nasty characters.

NEWLIN: Cohn apparently brilliant but as nasty as they come. Then he hooked up with Schine
whose father owned a hotel chain. They came to Bonn and they were trying to root out alleged
communists in the foreign service posts. One of the people | think it was at the embassy in Bonn
called them junketeering gumshoes. A nasty bunch indeed.

It was just the most terrible time in our modern history. It was a shame that Eisenhower and
Dulles and Senator Taft too tolerated McCarthy and his staff. Somebody said to Taft, "Well this
IS just ruining our reputation abroad. You shouldn't allow this." He said, "Well, they are hurting
the Democrats."



Q: They were running through the USIA (United States Information Agency) libraries abroad
taking out books. | don't think these two knew what they were doing. They looked at the titles.
But | mean they were sort of saying USIA was passing out communist propaganda. You
shouldn't have this book. Of course in a place like Germany where books had been burned.
These were two American Jews who were out censoring.

NEWLIN: Unbelievable, disgraceful.

Q: It didn't sit well. Did you pick up anything else. | am just irying to get some of the
atmospherics, both when you were earlier in Washington taking the course, and while you were
in Frankfurt about the McCarthy period and you know, sort of the feeling of a purge that was
going on, or were you too low down. Did you run across anybody?

NEWLIN: No. We heard about the people who were fired or forced to resign. It made you feel
that the State Department and the foreign service particularly were going through a very difficult
time. Then there was the whole thing about who lost China. And the old China hands being
fired. But at that time we were all just so new and everything.

Q: I recall | was in Frankfurt, duty officer sitting in the front lobby of the new consulate on a
Saturday. McCarthy had just died. An American Army officer came in and said, "Why isn't your
flag at half mast?" | looked at him and said, "We hadn't been ordered," and muttered under my
breath, "If we had another ten feet more | would hoist it higher." This is by the time of course he
had been thoroughly discredited. But it was a very difficult time that | think for many people
today is just ancient history.

NEWLIN: Ancient history. They don't talk about the McCarthy period.

Q: There are still whiffs of it from time to time. So you are off to Oslo.

NEWLIN: Off to Oslo.

Q: I am thinking this might be a good place to stop.

NEWLIN: Yes, | think so.

Q: We will pick this up, you get to Oslo in...



NEWLIN: | got to Oslo in the beginning of 1955. Christmas of '54.

Q: All right, we will pick that up, and you are getting ready to get married too.

NEWLIN: That is right; that comes then.

Q: OK, today is 10 October 2006. Mike, 1955, in the first place you are getting married. Here is
the flashback about your early time. You were saying, go ahead.

NEWLIN: My | guess he was my great grandfather, Michael Holt was a man at a town in North
Carolina, Saxphall, built a dam and one of the very first mills to produce fabric in the south. His
daughter was my paternal grandmother, Anna Fixe Newlin. She was a young girl at the time of
the Civil War. | remember talking to her when | was a young boy in North Carolina about the Civil
War. At that time there was no military activities in that part over there. It was all new getting
started in 1861 | guess it was, '60-'61. | remember her saying she was disturbed because of the
flag bearers, they young men looked as though they had the flag pole stuck in their navels, and
that must have been. It wasn't until later they explained that that wasn't the situation. At the end
of the war when your ancestor with Sherman showed up to blow up the dam and to burn down
the mill, her mother sewed the gold coins that they had in a belt, and she wore them under her
dress around her skirt. Fortunately the Union soldiers did not think to look there. So | remember
that particular incident. The family mainly had at the end of the war, they mainly had
confederate money which of course was immediately worthless. | did remember her talking
about that. | would say, "Oh Grandmother, tell us about the Civil War.

Q: OK, | can't remember, you got married in 1955 was it?

NEWLIN: Yes. Got married in '55.

Q: Who was your wife? Did you talk about the background of your wife at all?
NEWLIN: | think we did. She was a Czech refugee. She was working at the American

consulate general in Frankfurt. Then | had to apply for permission to get married, and fortunately
the State Department agreed that | could get married.

Q: Well you went to Oslo in '55.



NEWLIN: | guess it must have been at the end of '54. | guess | was transferred there it was at
the end of the year in '54. | got there basically at the beginning of '55.

Q: You were there until when?

NEWLIN: | was there for three years. | was there until '58.

Q: What was your job?

NEWLIN: Again it was sort of a rotational job. | started out in the visa section, non immigrant
visas. Then | rotated into the administrative side for awhile. Then finally | got my wish and got
Into the political section for the last year and a half | was there.

Q: How would you describe Norway when you got there in '55?

NEWLIN: Well like most places Stu, Norway in '55 was entirely different from the Norway of
today. They had not discovered oil then. Of course, they had been occupied by the Germans
during the war. The cost of living was very high. You felt that you were in sort of a Nordic
backwater. Certainly Oslo in those days couldn't in any sense compare with either Stockholm or
Copenhagen.

Q: Who was the ambassador when you got there?

NEWLIN: When | got there it was L. Corrin Strong. His fortune came from the Eastman Kodak
Company. He was a contributor to the Eisenhower campaigns, so he was a political appointee.
A nicer, more congenial person you never met. His wife, Alice Strong, was also very nice. Mrs.
Strong was very nice to my wife and told her, "Never change."

Q: Was there much flow back and forth between non-immigrant visas and immigrant visas to the
United States, between Norway and the States?

NEWLIN: Yes | would say that we had a fairly brisk business.
Q: When you were there, were there still issues dealing with | guess you would call it the

Quislings in Norway anyway, the collaborators and all that. Was that much of an issue when
you were there?



NEWLIN: That was not. You are entirely right. There were Quislings. There were Nazi
sympathizers, people that worked with the Germans during the occupation But that had
apparently been pretty well dealt with. The chief, Quisling himself | think was hanged right after
the war. We never had any problems of that kind.

Q: What about were there any issues when you were the political officer or even before, between
the United States and Norway?

NEWLIN: No, | can't say that there were. Norway has a socialist government. | think there was
an undercurrent of sort of pacifism. The Norwegians are the ones that decide the Nobel Peace
Prize while the Swedes decide the others. | was the protocol officer among other things. So one
of my duties was towards the end of the Eisenhower administration to take a nomination, | think
It was from the Secretary of Agriculture over to the Nobel office proposing Eisenhower for the
Nobel Peace Prize. Of course he didn't get it. | remember that was my introduction to one thing.
They were glad to be out from under Nazi occupation but | don't that there was much of a sense
that they were threatened by the cold war. But then before | got there, apparently the CIA or the
State Department informed the Norwegians that they had information that the Soviet Union
intended to invade the northern part where the common border is near the north cape. That then
caused the Norwegians, their foreign minister Halvard Lange got them to join NATO. So they
had joined NATO by the time | was there. But | remember while | was there, at an annual
meeting of the labor party, all of a sudden without any warning, a group tabled a motion that
nuclear weapons would not be allowed in Norway. This took the leadership completely by
surprise, but they didn't want to have a floor fight on the thing even though they didn't agree with
it. So the thing passed. You will recall that Gary Powers, whenever his documents were seized.

Q: We are talking about the U-2 incident.



NEWLIN: We are talking about the U-2 incident now. Gary Powers was shot down during the
Eisenhower administration over Siberia and we put out a series of official statements saying this
was a weather plane that got lost form Peshawar, Pakistan. Knrushchev went on TV and said it
was an American spy plane, and we have the pilot Gary Powers, alive and kicking. | had to go
up north while | was there to deal with some shipwrecked American seamen. One of the places
where the plane stopped was Bodi;, 2. It is right on the Arctic Circle. | noticed that it was a very
mountainous area. There was an airfield with an extraordinarily long runway. A fighter jet, it
wasn't a U-2, but a fighter jet landed. Then the mountain opened and it went into an
underground hangar. | thought well, that is very sophisticated. So | was not surprised whenever
it came out that Gary Powers when captured had on his map that he was supposed to land in
Bodi; 2. Going forward a little bit, by then our Ambassador was Frances Willis, one of the first
female ambassadors in the foreign service. So she was called to the foreign ministry to receive
an official protest. Frances Willis said Oslo was the last place where she expected to be called
on the carpet. The protest, of course, was for public consumptiothe government and the military
knew all about U-2 missions.

Q: Was the ever the feeling that you were picking up of the Norwegians that they felt under any
particular threat because of their small size but they did have a border with the Soviet Union?

NEWLIN: They do have a border with the Soviet Union. It doesn't amount, Kirkenes in the
north, there is this short border in Lapland. Norwegians were the object of Soviet Propaganda,
because | remember every now and then it struck me, the Soviets must have supplied some of
the newspapers with maps of Oslo showing circles what a nuclear strike on Oslo would do. The
idea being to make the people frightened to be in NATO. On the other hand when it was 1956,
when the Soviets invaded Hungary, there was a genuine reaction on the part of the citizens of
Oslo against the Russians for this. There was actually a big demonstration down town. They
marched to the Hungarian embassy and demonstrated in front of it. This was unheard of,
anything like this happening in Norway.



Funnily enough, on the political side, the Chinese presented us with certain protocol
problems. Strong had been there long enough that he became dean of the diplomatic corps. One
of the things the dean had to do was occasionally to invite all of the heads of diplomatic
missions to his residence, and they would discuss any problems. Well the Chinese communists
were recognized and had an ambassador there. So we approached the State Department and
said he has got to have this meeting. We see no option other than to invite the Chinese to come
to the American ambassador's residence, because this is the way it is done here.. So the state
department agonized over this and came back and said, "Well your role is to promote good
relations with the Norwegians. Therefore for protocol reasons, you should invite them. So one of
my duties, among the duties of a young foreign service officer, was to stand at the door, and
when the Chinese ambassador and his entourage, | did not shake hands with them. | simply
said welcome and then ushered them in. While | was there, King Haakon died. He was their first
modern king. They were In the process of trying to create a Norwegian identity. He was born, |
think in Windsor Castle. His name had originally been Charles, but he changed it to a Norwegian
Haakon. During the war he and his family took refuge in the UK. When he died, the new king
nad to have a great big state funeral. After the funeral, the palace of course gave a luncheon for
all of the dignitaries that were there. It turned out that Corrin Strong was seated next to the
Chinese ambassador, and he took this very badly. He protested to the foreign ministry. "You
know very well we don't have relations etc., etc." The Norwegians said, "According to protocol,
Corrin was the dean , the Chinese was next and so on." That was royal protocol.

Q: They had a socialist government there, the Eisenhower administration which was moderately
right wing Republican. Was there a certain disconnect? Were we comfortable with what was
happening there?

NEWLIN: | mean during the cold war, where ever you were, the cold war was dominating. |
think we were comfortable with the socialist government, and the socialist government was glad
to have the United States and the protection NATO provided.

Q: Did you have any feel, granted your topic should come from Germany, with the
German-Norwegian connection? This wasn't that long after the war.

NEWLIN: | must say this sounds incredible, but the Germans who had been there as soldiers
would come back to Norway on vacation. They would go to the houses that they had occupied.
The owners had been kicked out. They would knock on the door and say, "l was a German
soldier and | lived here during the war." Well this was not received very well.

Q: By any chance, | don't know if he was the mayor of Berlin. Did Willy Brandt go back there at
all? Because | think during World War | wasn't he raised, didn't he go over to Norway?



NEWLIN: | think he had a Norwegian background of some kind, but he did not come there
while | was there.

Q: Did the Soviet embassy play much of a role as far as you were concerned?

NEWLIN: No, | don't remember that the Soviets did play very much of a role. They kept sort of
low key as far as | could tell.
Q: The Soviets at that time, were they sending submarines up the fjords, and was this a
problem?

NEWLIN: Not that | am aware of. | don't remember any problems of that kind.
Q: How about did you get any feel for the relationship between Norway and Sweden either
through the embassy...

NEWLIN: Oh well as usual you know, they had been under the Swedes for a long time. At one
time they were under the Swedes or they were under the Danes. The problems were in the
summertime, the Swedes would all drive over to see the fjords and the Norwegians resented the

fact that they would bring all of their food and beverages with them. They called them the cheap
Swedish tourists. There was not any love lost there.

Q: What was the political situation. | mean you were the political officer. What kind of stuff were
you dong?
NEWLIN: Well we were reporting on their various activities. There was sort of a peace

movement. Oh who was the famous man that was an organist he was in Africa?

Q: Albert Schweilizer.



NEWLIN: Albert Schweitzer had sort of a peace movement that came along. People were
supposed to sign up for his program. It was sort of a peace at any price kind of thing. One thing
we had to do was report as to how many Norwegians were supporting Schweitzer and his peace
program. Linus Pauling, the famous American Nobel prize winner and also a pacifist came to
Norway. One thing | had to do was go listen to his lecture. He was a very congenial person. He
wasn't sort of a raging person at all. These were the two pacifist movements which did have a
certain amount of public support.

Q: How was life in Norway? How did you and your wife enjoy it?

NEWLIN: We enjoyed it mainly because of the Norwegians, because they were so friendly. |
can say that it was a very nice post.

Q: Did you get to travel around much?

NEWLIN: We did. We took a boat and went all the way up to the north cape, all the way up to
Kirkiness and saw the whole thing. We would then go up to the fjord country. We tried to learn to
ski. | was not a very good skier. We had good Norwegian friends. We really enjoyed the
spectacular country.

Q: Well then in 1958, whither?

NEWLIN: In 1958, as | said, we got married in '55. My wife, Milena, came to Norway and was
with me for the last two years. In '58 we were transferred to the State Department. The idea
being that since | had married a foreign national, that we should be in Washington so that my
wife could become more Americanized. So Frances Willis, then the career ambassador, she
wanted me, | found out later, | didn't know, she wanted me to be assigned as the Norwegian
desk officer. But the European bureau had their own candidate so that didn't happen. But
oecause she had made the request, | was assigned as a political officer to the Bureau of
nternational Organizations. The office was called UNP (United Nations Political Affairs). The
neads of the office were William Cargo and Joseph John Sisco. That turned out to be a very
interesting place to be at that time.

Q: Before | get to that, you mentioned that the parliament had passed the no nuclear weapons in
Norway. Did that...



NEWLIN: That wasn't the parliament. That was a Labor Party Congress. | might not have
made that clear. However, since the government was socialist it had the effect of law. Oh well
there were the sensitivities, | am glad you mentioned that. The political section could have good
access to practically all of the senior people in the labor movement, the Labor Party. One of my
colleagues asked for one of his Norwegian friends, "Can | come and just sit in on the Congress
to really see how these things go?" The friend said, "Yeah, come on." Then some of the
delegates, | guess they were not friendly toward the United States, made a big issue in the
newspapers. One headline said the Americans wish to censor Norwegian politics. They tried to
send a political officer to participate in our Labor Party congress. So this was something of an
embarrassment.

Q: Well then we will move back. It became a United Nations affair. You were doing that from '58
until when?

NEWLIN: | did that from '58 until '63.

Q: That is a good five years. Well first will you talk about Bill Cargo and then about Joe Sisco.
Particularly Sisco is renowned . But first let's talk a little bit about Cargo, and then we will talk
about Sisco.

NEWLIN: Well both men worked very closely together. Bill Cargo predated Sisco in the
Department. He was involved | think along with some of the others in the top secret planning
during WWII for the UN, so we wouldn't have another debacle like we did after the First World
War when we did not join the League of Nations. Sisco | think started out in CIA and | suppose
Joe couldn't stand not telling people where he worked or what he did. So he transferred to State
and was Cargo's deputy. As a result of this he was not accepted by the old foreign service
crowd as a genuine FSO that had come in the front door through the examination procedure. |
got along with them very well. My immediate boss was Elizabeth Ann Brown. She, | think too,
had done some of the planning during the war.

Q: She had been involved with the United Nations for a long time.

NEWLIN: Yes, that's right.
Q: I knew her when she was the chief of the political section in Athens when | was consul
general.

NEWLIN: Ah-ha.



Q: What piece of the action did you have?



NEWLIN: Well | started out working on general political things, whatever came up that Sisco
would assign me. | had a minor role in the cold war. After the Soviet invasion of Hungary in '57, |
thought up a gimmick to use in the UN that in the credentials committee, we would not accept
the credentials of the soviet puppet Hungarian regime. | knew that it would be a major fight to
reject the credentials and we probably would have some defections, but if we took no action on
the Hungarian credentials, then this would cast a shadow on the Soviet installed communist
regime. | remember there were various views in the Department. Sisco and Cargo were both for
it, as was the |O (International Affairs) assistant secretary. | remember that the assistant
secretary for Far Eastern Affairs, Mr. Robertson, whose mission in life was to protect Chiang
Kal-shek and the Chinese Nationalists. It finally got all the way up to Dulles' office. So | found
myself with Sisco going into Dulles' office. Robertson was there, and Robertson was worried
that this would set a precedent, and maybe the soviets then would say we ought to take no
action on the Chinese credentials. So we had quite a debate. Finally, Dulles agreed that this is
what we would do. So for years, this went on. We always lined up a majority vote in the
committee. | know that it annoyed the Soviets because at one stage Khrushchev complained
publicly. He said, "This is something intolerable, and it is a rat in the throat of the United States,
the capitalists." | started out in UNP in the old State Department Building. The new State
Department Building was just being finished, and so it wasn't long that we moved into the
present building. By that time, the Kennedy Administration had come in and there were great
changes all around. | by that time, had been made officer in charge of dependent area affairs
which in colonial times had been headed by a very senior officer who ran it as his fiefdom. Now
this was on the eve of all of the colonial entities becoming independent. So | got involved in all of
that. Rwanda and Burundi, and even then | remember there were tensions between the Hutu
and the Tutsis, and what was going to happen when the Belgians suddenly left. Then there was
a serious problem with West New Guinea, which was then known in Indonesia as West Irian.
The Dutch when they granted independence to Indonesia, which they had to do after the war,
had left this one remaining part out. So the Dutch still occupied West Irian. They had never done
anything there. The indigenous people were a fascinating thing for anthropologists to study
because they were stone age people. No roads, No schools, no hospitals, but still. So Sukarno
the first president vowed to reunite West Irian. In the early ;60s there was a political tidal wave
of post colonial leaders. You had Nehru in India. You had Nkrumah in Ghana. You had Nasser in
Egypt and Sukarno in Indonesia. You had Tito in the non aligned movement. This became a
political issue in the Netherlands. Sukarno took over Dutch businesses and expelled Dutch
businessmen. The Dutch said the problem should be solved through negotiations and the
administration backed them up. | was involved in all of these discussions. Then U Thant of
Burma had become the Secretary General of the UN. We worked out an arrangement whereby
Ellsworth Bunker would be designated by U Thant as his representative, and he would invite the
Dutch and the Indonesians to meet to discuss the future of this. This was really my introduction
to the important international negotiations. Ellsworth then had two State Department aides. |
was one, and there was a fellow foreign service officer from the Far East Bureau who was the
Indonesian desk officer. We met secretly in a plantation near Middleburg owned by a Texas
millionaire. It was a plantation house built in colonial times, well staffed, beautiful grounds and
everything. The Indonesian ambassador, Malik, was very capable. The Dutch team were too.
Bunker did a very good job. My job, and the job of the other foreign service officer was to take
notes of the meetings and make sure to inform the Department of what was going on. We found
that there was quite a bit of agreement as to what should really happen, that finally the future
should be determined by some kind of form of consulting the people whether they wanted to join
Indonesia or not. There should be an interim UN administration of the area prior to the actual
consultation. We had gotten quite along when the Dutch said, "l think we ought to draw up a
piece of paper saying what we agree on." Bunker said, "Yes. Mike, will you draw up this piece of
paper." So | drew up a list of all the things that had been agreed on, and so that was the core of
what became the basic agreement. Even though the talks were going well Sukarno behaved
badly and kept issuing threats. Suddenly it looked like we wouldn't have any agreement. The
negotiations adjourned. Then the foreign minister of Indonesia came to Washington, and
Kennedy received him. Later on when Jim Bell, who was the office director for Indonesia went to
get debriefed, the foreign minister said, "This is the first time as foreign minister that | have ever
been threatened." Kennedy said to him, "You have got to settle this thing diplomatically, and |
want to let you know that if you try to use military force, the seventh fleet is in the area." That
broke the ice, so we then reconvened, got the treaty done, went up to New York and got U
Thant's blessing and the Security Council. In addition to drawing up the draft that became the
basic treaty with minor changes, the other thing that | did was | put in a provision that the cost of
the UN administration, the interim administration, would be borne jointly by the parties, because
| didn't want this to get hung up by people who didn't like the agreement for some reason in the
non-aligned or elsewhere., to hold it up in the UN budget committee and that kind of thing. There
were people in the State Department who said, "No, we can't have that kind of thing. This is a
UN undertaking and the UN ought to pay for it." | stuck to my guns. | said, "This is trying to
facilitate UN approval." So this was one of the successes of the Kennedy Administration. It
wasn't very widely noticed, but we did have the interim administration. Bunker went out and was
in Jakarta. Eventually they had something called mujawara a consultation of the local people.
During the negotiations we would occasionally have to have a day or two of no activity while the
two parties got instructions. This was certainly true of the Indonesians, and the Dutch too.
Afterwards, Hydecooper came to see me in the Department later and said, "Mike, | want you to
know that we had no instructions. Lunz the foreign minister said to the Dutch ambassador, 'you
go and settle this thing." Later on unfortunately he was criticized by some of the political parties
for having succeeded. The West Irian settlement resulted in normal relations between Indonesia
and the Netherlands. Dutch businesses returned.




Q: From a practical point of view, | am told Indonesian control of the area was not very strong
either.

NEWLIN: That's true.

Q: There were lots of places you could fly in?

NEWLIN: They spent no money at all. But a very nice thing happened to me as a result of all
of this. Can you imagine a young foreign service officer getting something like this?

That is great. Not many secretaries do that. What was your impression of how Ellsworth
Bunker operated?

NEWLIN: Ellsworth Bunker, if you were in Hollywood, and you wanted somebody to play the
role of a Boston Brahmin exuding dignity and integrity, you would send for Ellsworth Bunker. His
silver hair and delightful person. It turned out that he and his family were Dutch immigrants. He
had worked in the Jack Frost sugar company and was a successful businessman. | think he
married a very wealthy wife, and he had served as ambassador to India, | believe, as well. He
was superb. He was firm when he needed to be firm, but he was always approachable, and |
was very fond of Ellsworth.

Q: How did you find the negotiating teams of the Indonesians and the Dutch? To me it sounds
like although they had lived together for 300 years, | can't think of particularly a rebel group that
came out not that long before in Indonesia | can't think of sort of the stolid Dutch and the rather
excitable Indonesians. | mean how did this work?

NEWLIN: Well | think one of the things that worked was the fact that Ellsworth was in charge
of it. | was very impressed with the Indonesian ambassador Malik and the Dutch team was also
first rate.



Q: Later he was foreign minister wasn't he?

NEWLIN: | think he did go on to be foreign minister. He was a very modest person, soft
spoken, very pleasant. Spoke perfect Dutch like many of the Indonesians. The Dutch team had
two very senior ambassadors. After the day's negotiations, we had morning sessions, and then
we would break for lunch and afternoon sessions. After dinner we would all gather in the living
room of this beautiful plantation house and just talk. Then when the Dutch and the Indonesians
wanted to compare notes and didn't want the Americans to know what they were talking about,
they would speak Dutch.

Q: Did you ever have the equivalent to a representative from one of the deep valleys of New
Guinea come out?

NEWLIN: No, they wouldn't have known what it was all about. If | could go fast forward a little
bit, all this was now in the Kennedy Administration, and of course we had a new assistant
secretary of state in Harlan Cleveland. Harlan was a brilliant creative person, very ambitious,
and made it clear that he was going to carry out the program of the Kennedy Administration. We
had our own dependent areas in the islands in the Pacific. We had put them after the war under
the Security Council because we had a veto there. They were a UN trusteeship, but we
administered them. A tribal chief from Samoa came to Washington and called on Cleveland. We
hadn't done anything really to help develop the place. People fished and ate coconuts. That was
their life and that was fine. Cleveland thought they should agitate for some infrastructure,
schools, and so forth. So he kept trying to tell the chief that he had to get busy in a lobbying
effort in Congress. The chief didn't understand so Harlan said, "The squeaking wheel gets the
grease." Finally when it was explained to him, he said, "Well, we believe in people being modest
and not too greedy." The chief didn't understand the squeaking wheel analogy.



The most exciting thing that happened while | was in UNP was the Cuban missile crisis.
Some of us were called in on a Saturday afternoon. Sisco wanted to know where, we had a
young man named White, where his files were. So we had to go and find his safe and files. We
were then dismissed.. We surmised it is either Cuba or he was working on Honduras. Well it
turned out of course it was Cuba. So when we finally got to the denouement of this big Security
Council meeting with Adlai there, Cleveland was of course on top of all of the things. He said,
"The OAS (Organization of American States) is meeting this afternoon." We had a resolution
there condemning the installation of the missiles in Cuba, calling on the Soviets to remove them.
Cleveland sent a member of our United National political affairs over to be at the OAS for the
vote. We were all in Cleveland's office that evening glued to the television. The telephone rang
and it was JFK. He said, "Harlan, the OAS just voted in our favor unanimously except for Cuba..
We have got to get this up to New York right away." So Cleveland said, "Mr. President, if you will
look at your TV screen, you will see Joe Sisco handing a note to Adlai with the vote." Now | call
that completed staff work. If there ever was completed staff work that was it. One of the big
advantages | remember is | got to go up to New York for brief periods and then also | got to go
up for one whole assembly. For some reason | had items that Adlai was interested in, and so to
show you what a wonderful person he was.

Q: This is from the representative of the United States of America to the United Nations. Dated
May 11, 1961.

NEWLIN: That shows you what kind of person Adlai was. He was wonderful

Q: Yes. Did you get any feel for Joe Sisco and his bureaucratic skills. He was considered
probably one of the preeminent bureaucratic fighters within certainly the State Department.

NEWLIN: Oh he was absolutely superb. He was just great. | learned a lot from Joe. We had a
very good relationship. Another thing that | was involved in was | guess this was the apartheid
Issue. This was a big agenda item for the non aligned.



Q: This was in South Africa.

NEWLIN: South Africa. | drafted a speech for Ambassador Plimpton. He was the deputy
permanent representative at that time at the UN. | drafted a speech in which | said that the
United States abhors apartheid. So Cleveland and Sisco thought that was just right, that we
ought to say this. Of course there were other voices with all of the secret security things we had
going with South Africa, didn't want to say this. Finally it got up to Dean Rusk who approved. On
the future of Angola, | drafted a speech which said, "governments derive their just powers from
the consent of the governed.”

The European bureau objected on the ground that we should not upset our NATO ally
Portugal. Cleveland cleared the speech remarking that it had already been cleared by a
Secretary of State named Jefferson. The times were so different then. You did not have the vast
bureaucracies in the White House and elsewhere. There were recurrent crises with the Soviets.
One involved the Russian demand that we lower the tailgates of our trucks before transiting the
Soviet zone on the way to Berlin.

Q: How far should we open the tailgates. You know there was a vast theology about the rights.
All of these were quite important because the Soviets were diddling away at them.

NEWLIN: Oh yes. Absolutely. Also nibbling away. Martin Hillenbrand was the German desk
officer. His phone rang, it was President Kennedy. He said, "Martin, don't get me into World War
Il over tailgates."

Q: In know because | was in INR during part of this period. When | would call somebody and
they would say who is speaking. | would say this is Mr. Kennedy. You would get this very long
pause at the end. | would quickly add, "l am with the State Department. My name is Charles
Kennedy."

NEWLIN: | used to go in on Saturdays and just review the intakes so | would be up to speed
by Monday. The duty officer at UNP that day was Bob White. He was by that time in public
affairs. The phone rang and the caller said, "This is Secretary Dulles." "Yes Mr. Secretary."
Dulles said, "l see in the New York Times that Henry Cabot Lodge is going to give a speech at
Dartmouth today on disarmament.” "Yes Mr. Secretary." Dulles said, "Have you seen this
speech?" "Yes Mr. Secretary, | saw the speech." "How would you describe it?" Bob said,
"Lackluster." There was a silence and then the Secretary said, "Fine."

Q: You know maybe it was later but did you have any feeling about an anti UN feeling in
Congress, sort of right wing or not?



NEWLIN: Not in those days because the UN still even with the influx of the 60 newly
independent states we were the dominant power. In the General Assembly we could usually get
through what we wanted. Dulles invented something that later | guess could have come back to
haunt us. When the Soviets would of course keep vetoing anything to do with the cold war in the
Security Council, even though we had the majority of votes. Dulles came up with the uniting for
peace resolution whereby, if the Security Council could not act on something because of a veto
you could take it to the General Assembly and get it voted on there. Of course it didn't have the
binding character of something by the Security Council, but demonstrated a majority view. The
UN was deeply involved in the Arab Israeli dispute, We had Ralph Bunche in the Secretariat in
New York. We had to pay for all of the Palestinian refugee costs because the rest of the UN said
this is your problem. You created Israel so therefore you have to pay for the upkeep of the
refugees.

Q: | take it that being assigned to the UN at that time was really quite exciting for a young officer.

NEWLIN: Oh very. Very exciting. You were there, | remember | was up there when the time U
Thant was running for Secretary General. That was an interesting thing too that we were
involved in later. But | am getting ahead of myself whenever | was assigned to the UN. But |
happened to be up there at the UN when U Thant called a news conference in one of the halls.
He said, "l have the impression that my candidacy is acceptable to all members of the Security
Council." So that was it.

Q: Were you there during the Kennedy assassination?

NEWLIN: No, | will come to that when | get to Paris.
Q: Then how did you find the United Nations it was called what International Organizations in
those days?

NEWLIN: IO, The Bureau of International Organizations Affairs. We covered many of the

international organizations, but not NATO or the economic ones.

Q: Again here is where somebody with the skill of Joe Sisco, | would think that there would, the
United Nations covers all sorts of issues, but the various geographic bureaus feel they have it is
their birthright.

NEWLIN: Here come the interlopers.



Q: Yes, so you must have been seeing a significant number of bureaucratic issues didn't you?

NEWLIN: Yes, there were frequent Bureaucratic clashes. | mentioned the problems caused for
the European powers by the sudden independence of their former colonies. The founding of
Israel created new tensions in an already volatile Middle East. The USSR's support for
communist insurgents in Latin America were a major headache. In South Asia the U.S.
supported Pakistan whereas Russia supported India. | fortunately was chosen by Sisco to be
UNP's go between with EUR. The European Bureau was the one we had most of our problems
with. Cleveland got the idea that we would take the Berlin situation up in the Security council. (|
thought this was a bad idea indeed, but | was not consulted.) At the beginning of the Kennedy
administration Dean Acheson was invited back to the State Department as an advisor to Dean
Rusk. Cleveland had discussed the plan in a meeting with Acheson and Rusk. The EUR bureau
had not been present so the draft telegram to New York needed the clearance of the assistant
secretary of European affairs. | remember it was late in the afternoon. After | cleared it with
Acheson, Sisco sent me over to EUR. When | handed it over the assistant secretary immediately
called in his deputy and said, "Look at this." Finally he said, "l cannot clear this, these waters
are dark and turgid." So | went back and | said, "No sale." Fortunately EUR managed to kill the
idea.

Q: Well | talked to people who were in Berlin at the time the Kennedy administration came in,
and they were quite concerned because they had things like the tailgate and all. They thought
that the Kennedy administration might be very soft on Berlin and might give away the store
because there had been talk before they came in, during the election about some flexibility. Of
course when you get to the situation as tight as Berlin, flexibility would mean flexibility on one
side and not on the other.

NEWLIN: Some years later Knrushchev told Rusk that he had talked to many West European
leaders and all of them said they were not prepared to fight if the Soviets took West Berlin. Rusk
replied, "Well, you much recon with the fact that the Americans would be foolish enough to do
so. Perhaps it was during the Cuban Missile Crisis, Khrushchev was asked during a press
conference if he believed the U.S. was a paper tiger. He replied, "Maybe so, but the tiger has
thermonuclear teeth."



Incidentally, | do have something | think | should add about the origins of the Cuban Missile
Crisis, because this happened years later when | was on a mission to Moscow. It was at a
luncheon and the Russian that | was sitting next to had been an aide to Khrushchev. They were
down | think in Yalta. The subject came up of American intercontinental ballistic missiles in
Turkey right across the Black Sea. Just maybe less than 200 miles, Minuteman. My luncheon
companion who was there said Khrushchev declared, "Well if the Americans have nuclear
missiles that close to the soviet Union, then | want Nuclear missiles in Cuba close to the United
States." That was when he gave orders to do that. As a result of the Cuban Missile Crisis, the
Russians removed their missiles from Cuba. Secretly Kennedy committed to remove our
missiles from Turkey which was done after a time.

Q: So | think this is probably a good place to stop. We will pick this up in 1963.

NEWLIN: Let's pick it up in 1963 because that is when my tour wound up, and | will have one
thing to say next time to say about the end of my stay in the Department.
Q: What does that pertain to so we won't forget?

NEWLIN: An intelligence matter.

Q: Okay we will pick that up then and then we will move on to Paris, is that okay? Great.
Today is 25 October 2006. Mike you were in 10O was it?

NEWLIN: [ was in IO.

Q: You wanted to say something about an intelligence matter.



NEWLIN: Yes. First | might say a word about onward assignments. It was difficult for people
in 10 at that time because the geographic bureaus had a great deal of say in the personnel
system. In the personnel system you were supposed to be available to go anywhere. In IO we
didn't have any posts under our control except New York and Geneva. So when it came time for
my tour to be up | applied to EUR for a post. | kept getting rebuffed because EUR had its own
candidates. Then a friend of mine who had worked with me in IO, and had wound up at our
NATO mission in Paris came by to say hello. He was, even though he was a junior officer, he
was very close to Thomas Finletter who was our permanent representative there. He happened
to be with Finletter on consultation in the Department. | said, "Do you have any jobs coming
open in mission in Paris?" He replied, "Yes, Mike, as a matter of fact we do. Would you be
Interested in working on political-military affairs in the political section?" | said, "l would love it."
He said, "l will go over and talk to Finletter." He went over and came back and said, "Finletter
says come on over and meet him." | met him. Finletter said, "l understand you would like to
come to Paris?" So that was how that was done.So | was about ready to go off then. In those
days of course it was the height of the cold war. The only Eastern Europeans we could have any
sort of contact with were the Yugoslavs because Tito had broken with the Soviet Union. Milena
and | got very friendly with a Yugoslav diplomat and his wife. | think they had a child with them
too. They weren't like the Soviets were, you had to leave somebody behind. After awhile, | think
it was over lunch, he indicated that he was an intelligence officer and that he wanted to defect.
So | said, "Well | assume you have given this a lot of thought. It is a major step." So | then went
back to the Department, and | went over to EUR and talked to the Yugoslav desk officer. He
said, "Well we have to tell the FBI right away." The next thing the FBI got in touch with me. One
evening, | picked up an FBI agent in my car and then | drove around to a place the Yugoslav and
| had agreed. The Yugoslav got in. The FBI agent said, "l understand you want to defect?" He
said, "Yes | do." The FBI said, "Well what proof do you have that you are what you say you are?"
So the man produced a copy of a recent classified telegram from the State Department. So it
turned out that it was a legitimate thing and my Yugoslav friend and his family defected. Then
pretty soon after that | was off to Paris. | am told that later there was a message from J. Edgar
Hoover to Dulles complementing me on this event. Then some time considerably later, here is a
message from the deputy undersecretary of state for administration.

NEWLIN: All right, off to Paris.

Q: You were In Paris from when to when?



NEWLIN: | was in Paris, oh something funny. Personnel developed sort of hiccups over this
assignment because it was all handled outside regular personnel procedures. But finally when
they got the word that Finletter agreed, they did not want to second-guess him. Eventually
Personnel called me and said, "Mike we are ready to write your assignment orders to Paris. We
are in the process of trying to save money, so we are going to assign you to Paris for five years
to save money of transferring you after four. Is that agreeable to you?" | said, "Yes that sounds
all right."

Q: But you owe me.

NEWLIN: | said, "Yes." So that was where we were. We were going off then in 1963 at that
time for five years presumably. In those days most people traveled to Europe by ship. So we
were supposed to go on an American ship, the old America. While we were docked in New York
and people were waving goodbye, | could look down and see that the crew was leaving the ship.
A spokesman made a public announcement, "There is a slight difficulty with a dispute with
some members of the crew, but we will soon be at sea. We advise the people on the dock to
disperse, and we will soon be at sea." Well the America never sailed again. The upshot of it was
three days later we went over three docks and sailed on the old Queen Mary. That was a very
nice introduction to our thing in Europe. We were met in Paris by the head of the political
section, John Auchincloss. It was a very interesting assignment indeed. Finletter of course, had
been Secretary of the Air Force under Truman.

Q: Thomas K. Finletter.

NEWLIN: Yes, Thomas K. Finletter. He and Eleanor Roosevelt were with Adlai Stevenson the
very liberal wing of the Democratic party. The deputy chief of mission was a very interesting
fellow called Durbrow. | don't know if you have ever heard of Durbrow, but he was a cold warrior
If there ever was one. Anybody that he disagreed with, he call a goddam UN loving twilight
sleeping son of a bitch. "Twilight sleeping' in those days were narcotics given women in labor. |
had the impression Durbrow used the phrase rather than comsymp or comdupe. Since | came
from 10, | was under somewhat of a suspicion, and since my wife was born in Czechoslovakia,
even though she had risked everything fleeing communism he always sort of regarded her with
some misgiving.

Q: When you arrived there, what was sort of the political situation in France vis a vis NATO, |
mean at the time you arrived?



NEWLIN: At the time we arrived, it didn't really come to a head so much, but de Gaulle was
very much on his campaign to increase France's role in the world and independence. Actually
while | was there, the NATO mission was really the focus of a lot of activity in that regard. When
| first got there in '63 it was not so. | will say right after we got there, just a few weeks after we
got there, the Auchinclosses invited us for dinner. The had a beautiful place on the Champs de
Mars. When my wife and | got there, the people taking our coats told us in French, "Kennedy is
dead." We were just stunned.

Q: November 22.

NEWLIN: November 22, yes. So we went in, and they had the radio on, so during the entire
evening we were listening to the radio as to what was happening in Houston and Washington.
That was a tremendous shock.

Under Finletter, we had at that time | arrived a project called the multilateral force. | don't know
whether you have ever heard of that. This was a scheme to associate the West Germans with
nuclear weapons so that they could defend themselves in case of a Soviet attack. The ICBMs
(intercontinental ballistic missiles) would be on surface vessels that looked like merchant ships.
The United States would control the nuclear missiles but they would be on ships that you could
move around. Of course this is something that would drive the Soviet crazy. Finletter was just
hell bent on this idea. The minister for political affairs was Phil Farley. He had reservations and
said Finletter sounded like the ancient mariner in his dedication to the multilateral force. The
French and perhaps some other delegations were not going to have any part of this, but still we
spent a lot of time on that.

It became apparent that political life in Paris was divided into segments between the twice a
year de Gaulle press conferences. Three months leading up to his press conference there were
all these rumors and speculations about what he was going to say. The press conference would
take place and for the next three months everybody was speculating as to what some of his
oracular statements meant.

Q: I would like to ask you. What did you do. Was your focus on sort of the French association to
NATO or was it you know were you looking at the Germans and other people there? How did you
go about doing what you were doing?



NEWLIN: Okay when | got there, the political military thing was really sort of the State
Department interaction with the American military presence which of course, was very large
indeed. SACEUR was just outside of Paris. We had air bases and other military facilities as well
as large related infrastructure such as pipelines. So | was involved with sort of liaison with the
military from a political standpoint. Once we got an instruction from Washington that instructed
the mission to go and see SACEUR, who was General Lemnitzer, and persuade General
Lemnitzer to involve himself in the Cyprus dispute since other efforts to solve the Cyprus
problem had been to no avail. So Finletter gave me the telegram, told me to go out and see
Lemnitzer, and carry out the instruction. So | got in a car and went out and after a great deal of
security and questioning got in to see Lemnitzer. | showed him the telegram. "This is what
Washington would like you to do." It had been cleared by the Pentagon. Lemnitzer looked at me
and said, "These are the God Damnedest instructions | have ever seen. | am not about to get
involved in the Cyprus dispute.” So | said, "l will report back. If you would like to call
Ambassador Finletter, please feel free to do so." | went back, and Finletter and Mrs. Finletter
were waiting for me at his residence, | reported, "Absolutely no sale on that."

| got involved in other things such as the NATO infrastructure program as well. The alliance
decided to build an integrated radar program to shield Western Europe. It was very expensive
and at the time no European firm was capable of taking on such a huge undertaking. At the end,
the contract went to Hughes. We were very close to the Germans and assured them we were
working on the multilateral force. Then however, Kennedy's death changed everything when LBJ
became president. Finletter decided he had better go off to Washington and try to ingratiate
himself with LBJ and bring LBJ up to speed as to where the multilateral force thing stood.
Somehow he managed to get a rather small meeting with just LBJ and a few people in the oval
office. While LBJ was a master of American politics, he had had little experience in international
affairs. So LBJ agreed that yes, Finletter should go right ahead, full steam ahead and work with
other delegations and broaden the effort and so forth. Finletter came back very much
encouraged. But | thought to my self, well, | wonder about those in Washington and elsewhere
who have doubts about this project. | mean even though LBJ gave him his blessing to mount a
major diplomatic campaign on this, | just wondered about it.




| guess | had been in Paris 18 months or so, my wife one morning at breakfast came in with
the Herald Tribune, and said, "Finletter is out and he is being replaced by Harlan Cleveland." Of
course | had worked very closely with Harlan in 10 before coming out. So that meant that
Durbrow was out too. The first thing that happened was that Harlan's personal political advisor,
Tom Wilson, who was not a foreign service officer, but was soon assigned to the mission came
out on reconnaissance. | briefed him about the whole situation. Finletter and Durbrow were out.
The third ranking person was Phil Farley, who was a brilliant person but rather prickly. In the
Department he had been in what was then pol-mil. He had made a lot of enemies in the
Department because of his very strong views, including making an enemy of Cleveland. So
when | got to work that morning at the elevator downstairs Phil Farley said, "Well | am looking
for another job. | am not going to work for Harlan Cleveland." | said, "Now Phil calm down.
Harlan Cleveland is one of the most intelligent and creative people | have ever worked with. With
you as his deputy here, we would have it intellectually over all the other delegations." Then |
made the same point to Tom Wilson when he came out. | said, "Don't let Harlan fire Phil Farley
without meeting and talking to him. | think it would be good." Fortunately this was the way it
finally worked out. By that time when Harlan came, de Gaulle had really begun his anti NATO
campaign. He had decided that he didn't want to go so far as to kick the North Atlantic Council
which was composed of ambassadors of almost all European countries, he didn't want to go
that far. But he decided he would kick out SACEUthe military headquarters. There were a
number of ambassadors on the North Atlantic Council, who said, "This is all right. The military
HQ can go to Germany or Belgium, and the North Atlantic council would stay here. Well if the
North Atlantic Council was supposed to manage crises and the military was off in another
country, that wasn't going to work. Some Ambassadors didn't want to leave their beautiful
homes in Paris. So at any rate it was finally decided that we would have to go to Belgium where
NATO was welcome.

Q: Well up to this point two things. One, in the first place, this multilateral force with these
ICBMs and all on ships. | mean it never happened, but how did it strike you? It must have been
a nervousness about this because...



NEWLIN: There was a nervousness about it. At first | thought it was a good idea because it
would reassure the Germans presumably. That is what it was meant to do. It would reassure the
Germans and dampen any future thought that they ought to try to develop nuclear weapons
themselves. But | did see that it possibly had quite a bit of security problems associated with it.
On the other hand it would certainly complicate the strategic planning of Moscow because they
would certainly make every effort to find out which ships these things were on and where they
were stationed and where they were going. These would be surface ships made to look like
merchant craft. Of course there would be security problems both at sea and if the were allowed
to dock along with regular merchant ships. | have already mentioned what the Norwegian
reaction would be. While | worked on the project loyally with Finletter since it was his main
interest, | wasn't too sorry to see the thing evaporate after LBJ came in, and particularly when
Finletter left, the thing died.

Q: Well did you have any contact with the French military or the French civilians dealing with the
French military?

NEWLIN: | did not. My main military contacts were with the American military, and planning
for their departure and all the problems associated.

Q: Well it was huge.

NEWLIN: We had air bases.

Q: We had supply lines running through France.

NEWLIN: Yes, we had a big pipeline running from Cherbourg or Le Havre running through
France to supply the oil and gasoline that we used in Germany. George Ball sent a telegram
saying that we wanted ironclad assurances from the French that that pipeline would not be
touched. | remember the Ambassador to France at that time was Chip Bohlen. We were at
dinner when this came up. He said, "lronclad jock straps? Where are you going to get anything
like that?" Finally we had to face the fact that both the North Atlantic Council and the military
were going to Belgium. The Belgians were marvelous. They managed to put up in six months or
less a new headquarters for NATO in a suburb of Brussels plus building headquarters for
SACEUR and all of the military further away down near the French border. So at that time, that
was in '67 | guess it was. Personnel said to me, "Well Mike, you have been in Paris for four
years and you are assigned for five. What do you want to do”? Do you want to just say you are
though with NATO or do you want to finish out and go to Brussels for one year?" | thought it
would be interesting to see how this works out, so | said | would like to go on to Brussels. So we
packed up and went off to Brussels for the fifth year of our assignment.



Q: Well while you were dealing with the American military there, and working with our
ambassador...

This is tape 3, side 1 with Michael Newlin. Mike, Go back when you arrived. What was
Finletter's, and maybe the American military you were talking to attitude towards one, the
French and two de Gaulle at that time, and how did things evolve?

NEWLIN: | was rather shocked when Finletter mentioned General Norstad who
was..SACEUR when | got there.

Q: Lauris Norstad.

NEWLIN: Yes, he was SACEUR. Just after | got there he announced his retirement and left.
Then Dirk Sticker, a Dutchman, was secretary general of the North Atlantic Council. So |
remember Finletter remarked when Norstad left, he said, "Well that is one down." Then he
wanted very much to have Sticker replaced because Sticker was not always easy to follow the
American line. On one occasion Sticker was so furious over the U.S. position he grabbed a piece
of paper and wrote, "Dear Dean, | resign. Dirk Sticker." He had his aide, an American, take the
paper down to Finletter who managed to assuage him. However, Sticker was soon replaced by
an ltalian and relations improved. Lemnitzer played his cards differently and wanted to maintain
as much professional contact with his French colleagues as he could. The French still had their
delegation in the North Atlantic Council. | remember before Lemnitzer left that de Gaulle received
him with full military honors to give him the Legion d'Honneur and embraced him. A sort of
soldier to soldier goodbye..

Q: Well how did, | mean | am trying to get the attitude of both our civilian delegation to NATO
and our military, the people you were dealing with, SACEUR, towards this being kicked out of
the country by de Gaulle. | mean was there a lot of bitterness, anti Frenchness or anti de
Gaullism or what?

NEWLIN: | didn't pick that up from the military. | guess they figured well this is what is going to
happen. We have got to live with it. The only thing is they did drag their feet in closing some of
the facilities. There was one facility particularly not too far from Paris that kept dangling. They
were missing deadlines. | kept harassing them on that. | said, "Look, you have moved practically
everything else." It turned out this was the golf course.



Q: Oh yes. Well this is always the, | mean in the Philippines | understand the golf course was
the last thing to go.

NEWLIN: Before NATO left, Cleveland went around saying that de Gaulle's policies being
followed were accelerating the irrelevance of France in world affairs. Well this didn't go down
well with Couve de Mourville, the foreign minister. | am told that at a diplomatic reception, Couve
De Mourville saw Harlan Cleveland and he wouldn't speak to him.

Of course, | should mention that about midway through in the Johnson administration, we
began to have the looming quagmire of Vietham. JFK sent the first U.S. military advisors to
Vietnam but when LBJ became president the situation had deteriorated to the point where
McNamara and the joint chiefs were pressing for combat forces. LBJ, | had the definite
impression, had initial reservations about this escalation. If you recall there was a big
conference of wise men, Acheson, McCloy, Walt Rostow at the White House and all of them
bought into the domino theory, that you cannot let Vietham fall. So | remember somebody
coming back to Paris and telling Cleveland that LBJ was having his doubts about all of this, and
he wanted others to participate in his decision on Vietham whether to go for a massive build up
of our military. Cleveland said, "He can't have anybody else. He has got to make the decision
himself." Cleveland was all for the Vietnam thing. After we got into Vietnam and after things
began to go sour, and it turned out not to be a cake walk by any means.

The NATO ambassadors in addition to meeting in the North Atlantic Council which was a
formal thing, they would have a luncheon, a private luncheon with just ambassadors present
every so often, | think once a month. Cleveland wanted very much to lobby them, all of his
counterparts to really support us on Vietham. Since | had worked for Cleveland before in the
Department, whenever he would go back to Washington on consultation, he would take me
along. | would arrange all of his meetings. | remember one in Katzenbach's office. Katzenbach
was | think in effect the deputy secretary.

Q: At that point he may...

NEWLIN: Cleveland said, "l want to lash the other NATO members to the American chariot. |
want the go ahead to start that." Katzenbach looked at him and said, "l don't think you can do it.
| remember Foy Kohler coming out, and this was towards the end of my assignment. We had
lunch with Cleveland and a few other people from the mission. Foy Kohler said, "You have to
understand that every morning when the president wakes up, his first thought is how do we get
out of Vietnam?" Cleveland would come back from his consultations in Washington and say,
"Well, we must be doing things all right. | got no complaints whatsoever." The fact of the matter
was that everybody was so preoccupied with Vietham that we were not high on the agenda.



Q: Well during this time, '63 to '68 that you were involved in NATO, how did we view the Soviet
threat?

NEWLIN: Well the Soviet threat was a serious matter and that was the glue that held NATO
together certainly. Everybody believed the United States would certainly live up to its obligations
under the NATO treaty to see to it that the Soviet Union did not encroach into Western Europe.
There was that underlying belief.

Q: You left | guess before September of '68 when the Soviets went into Czechoslovakia.

NEWLIN: Yes. We had left by that time. That was a chilling thing too, but there was a great
reliance on the nuclear deterrent of the United States. Oh | am forgetting something. It is quite
relevant here, which is everybody was relying, particularly the Germans, on the American
deterrent. McNamara decided, he was Secretary of Defense, that he ought to educate the
Europeans on just what nuclear war consisted of and what decisions you would have to make.
So he formed in NATO, the NATO Nuclear Planning Group. It was my job within the mission to
work with McNamara and his staff whenever he would come. We had to have Q clearances and
all sorts of other clearances. What he was doing was showing that if you did have a Soviet
thrust into Western Germany, and you decided to respond with tactical nuclear weapons, he
said, "Yes you would Kill the advancing Soviets, but in so doing you would Kill an awful lot of
your own people, and plus the fact that you would be getting hit with Soviet nuclear weapons."
So we had maps showing the area of destruction nuclear weapons would cause. | found out
later sometime later, that our strategy was with the tactical nuclear weapons in Germany in the
event of a Soviet attack we would turn them over to the Germans and let them make their
decision just what they would do.

Q: How about during this time you were there, how large did Berlin loom in your radar?

NEWLIN: When we were there, that was not a major thing.

Q: Because it is often, | know by my own experience, | served in that type of situation. All of us
who were looking at it were thinking Berlin is the place where World War Three might start.



NEWLIN: Yes, that is certainly true. Khrushchev was unwise enough to try to cow us. He
presumably told Rusk, "l have talked to all of the European heads of state, heads of
government, and not one of them would go to war if we took over West Berlin." Presumably
Rusk said, "Well Mr. Chairman, you just have to consider the fact that the United States just
might be crazy enough to do that." Then at one of the crises, | don't know just which one. It may
have been the Czechoslovak crisis, presumably Khrushchev was asked at a press conference if
he thought America was a paper tiger. "You have to remember that the paper tiger has thermo
nuclear teeth." So there was with all of its dangers and everything, there was a balance. The
balance of what was MAD, Mutually Assured Destruction.

Q: Was your wife at all concerned or involved at all in the Prague Spring and all coming to
Czechoslovakia?

NEWLIN: Oh she was very much indeed. She was just so hopeful when Dubcek came in and
with the freedom of speech and assembly reforms. Then she was very distressed over the
Soviet invasion and the reimposition of communist rule. It is interesting that Gorbachev knew
Dubcek and that they discussed socialism with human faces.

Q: Well then in 1968, whither?

NEWLIN: | was sitting in my office in Brussels and the telephone rang. It was Joe Sisco. Sisco
then | guess, had become undersecretary for political affairs. He said, "Mike, | am putting Bill
Buffum on the line, and you listen to Bill and agree to what he says." Bill Buffum was then our
deputy ambassador to the UN in New York under George Ball. So | said, "Okay Joe, I'll listen."
Buffum came on the phone and said, "Mike the head of our political section here is up for
transfer, and Joe and | want you to come to New York to be head of the political section." | said,
"Oh wow, well | will have to talk to Milena about that." | knew she wouldn't be too thrilled about
going to New York. | said, "l will let you know." So | then called him back and said, "Yes | will do
it."



So off we went to New York. In those days you got no housing allowance. You got practically
no representational allowance. You were just a government employee working in New York, but
you were working in this place called the UN dealing with all these other delegations and the UN
Secretariat. My predecessor, Don Toussaint, his wife didn't want to live in Manhattan, so they
lived iIn New Rochelle. It was not infrequent to have a late night security council meeting or if you
had a crisis in the general assembly and it broke up at midnight or sometimes later. It wasn't
worth his while to go down to Grand Central Station to get the train to New Rochelle. He would
no sooner get home than he would have to get the train to come back. So he would sleep in the
little health unit we had there. | said to Bill Buffum, "l am not going to do that." So they then
started looking around to see what they could do. Buffum asked George Ball to intervene with
Metropolitan Life Insurance Company (he knew the company's president) so we could live In
Peter Cooper Village on the lower east side. Ball's intervention caused a great improvement in
Peter Cooper's personal attitude. That was easy for me to come up First Avenue and late nights
were manageable.




By the time | arrived Charles Yost had become permanent representative. | was amazed that
Nixon had chosen a career foreign service officer for a cabinet level post that usually had been
filled by well-known political figures close to the White House. It was wonderful working with
Yost. He was one of the great figures of the foreign service and was an expert o the soviet Union
and Eastern Europe. He was at the Potsdam conference in 1945. There was a picture of him
sitting right behind Truman flanked with Stalin on one side and with Churchill on the other. Yost,
of course, knew all of the political issues and how the Department worked. It was very easy
working with him. He needed practically no great input from the political section. We just carried
out his instructions on what he wanted to do. Yost was very considerate. He asked me one day,
"I have been invited by the navy to go down on one of our Trident submarines for a launch.
Would you like to go too?" | was delighted. So we flew down to Florida, got on the Trident, went
out. | then saw really what a nuclear submarine was and the problems you had to solve.
Submerged we launched an ICBM 2,000 miles downstream. Then again once he said, "l have
been invited to go down to Cape Kennedy for a space launch. | can't go. Would you like to go?"
So | got in on that amazing earth-shaking experience. It was at a Security council meeting in
1970 when our public affairs officer came over and said, "There is a rumor that Yost is leaving
and he is going to be replaced by Moynihan." | said, "Oh dear that isn't so good." That turned
out to be a trial balloon that didn't float. A few weeks later he came over and said the next rumor
was, "Yost is leaving. He will be replaced by a defeated Texas politician named Bush." So | said,
"l am getting out of here. | am not working for a defeated Texas politician." He said, "Now hold
onh a minute. He is not a typical Texas politician, so you just hold your horses." So | did. | didn't
say anything to the Department or anything. The mission is configured on the corner of 45th
Street just across from the UN. A big meeting room is up on the top floor. The ambassadors are
on the next floor. The next floor is the political section. We had between the ambassadorial and
political section floors spiral stairs you could go up when you were in a hurry. | charged up the
stairs on my way to Yost's office one day. A group of people were standing around that | didn't
know. One of them came over and said, "I'm George Bush." | said, "I'm Mike Newlin." He said,
"Oh, Mike Newlin. They told me in Washington | should look you up. Do you have a few minutes
Mike?" | said, "Yes. Let's go in this office here." George Bush said, "Now Mike, | don't know a
great deal about the UN. | don't have a great background in foreign affairs. | need your support
and the help of your colleagues.” He then said, "On the other hand, | have political contacts with
people | think can help us here in the United States with what we are doing with foreign policy."
Of course we were soon eating out of his hand. He was wonderful. He was fantastic.

Q: This was George Herbert Walker Bush.

NEWLIN: This is George Herbert Walker Bush.

Q: You were in the UN from when to when?



NEWLIN: | arrived there in the fall of '68, and | left in '72.

Q: So when you arrived in the first place, we were talking, we might as well finish that part up.
Did the Czechoslovakian invasion by the Soviets and its allies, was that reverberating in the
halls of the UN when you got there or not?

NEWLIN: | think it was pretty much over by then..

Q: How did you view your, what was the UN particularly concerned with at that time, during
those years, or were there various issues that you found yourself...

NEWLIN: We had quite a wide range of political issues that | worked directly with George
Bush on.

Q: Mike, you are going to read an excerpt from your efficiency report explaining what your job
was.

NEWLIN: The counselor for political and security affairs is the principal officer in the UN
mission below ambassadorial rank, responsible for the achievement of U.S. political objectives
in the United Nations. As this position is presently constituted, the incumbent performs dual
functions. Either of which could be a full time assignment. The incumbent's primary role is
principal political advisor on both substance and tactics to the chief of mission and his two
ambassadorial level deputies. Less visible but of near equal importance are his executive
responsibilities as head of the political section consisting of 12 officers and 6 secretaries. In the
first role the incumbent must keep abreast of a world wide range of political issues either before
or apt to come before the UN. He must prepare or supervise the preparation of briefing papers
for meetings between the chief of mission and permanent representatives of 131 other
countries, the Secretary General of the UN and other important officials often at the foreign
minister level. Normally he participates in such meetings and prepares reporting telegrams, or
supervises a member of the political section doing so. The incumbent has overall responsibility
for staff work in UN political bodies, the Security Council, the General Assembly, and the two
political committees, the Trusteeship Council and the Committee on De Colonization and non
self governing territories.



| wound up being George Bush's chief political officer from the State Department. We worked
closely on a daily basis. The issues that we faced were many and numerous. Among them of
course, was the second India-Pakistan war. But before that there was the great issue of
Chinese representation. When | got there, that was beginning to heat up. We for years and
years ever since Chiang Kai-shek was defeated and left for Taiwan, we supported the
Nationalist Chinese, even though they were not on the mainland of China. Then just before the
issue came to a head in the UN, we adopted what amounted to in effect a sort of a modified two
China policy. We wanted to keep our options open to eventually establish relations with the
People's Republic of China. We said that we had a one China policy. We said that we recognize
that China was one entity, but that there was a special situation with regard to Taiwan, and we
thought that even though China should represent the Chinese people in the UN, there ought to
oe representation for Taiwan as well. The ultimate status of Taiwan should be decided through
negotiations. We engaged in a massive worldwide diplomatic campaign for our new policy. The
problem was that Chiang Kal-shek and the Nationalists didn't support the new policy. They
weren't in favor of it. The Soviets at that time did not want to have the PRC in the UN; their
relations with Beijing were terrible. Even though that they didn't want to have the PRC in they
couldn't very well campaign against them. So George bush was very active in meeting with
supporters and getting reassurances that yes when the votes came they were with us. The
lineup was complicated. The UK and Canada recognized the PRC. Japan supported us strongly
and also mounted a worldwide diplomatic campaign. The nonaligned were alighed against us.
We had a wonderful officer in the political section who was a marvelous vote analyzer. On
paper, we had a majority of commitments but some of the were soft. Her bottom estimate was
that we would lose.




It was about maybe a week before all of this was coming up in the General Assembly and
George Bush summoned me to come up, just the two of us. He said, "Mike, | am going to tell you
something in the strictest confidence that you are not to tell anyone." He said, "Kissinger is
going to Beljing to meet with the Chinese." This was just before the vote. | said, "Well, we are
going to lose, but nobody can blame you that we are going to lose." He said, "No | don't believe
that at all. We have got firm commitments for a majority, many at the chief of state level. | then
went over the opinion of our vote counter whom Bush knew was usually accurate. So then | put
together a telegram, a top secret NODIS telegram to the Department that said this is coming up
to a vote in a few days. Here are the numbers of states that have said yes they will vote yes.
Here are those that are going to abstain. Here are those voting no. We think that when push
comes to shove, that we are going to lose and here is our guess as to the final vote. So | took it
over to the Waldorf Towers to show George. He said, "l don't like this at all." | said, "Well | think
you ought to at least tell the brass in Washington this is our best guess so that it won't come as
a shock to them if it turns out to be accurate. Hopefully people will do what they say they are
going to do, but we don't know." So he reluctantly agreed to sent it. So then Rogers, the
Secretary of State wanted to send his aide, Dick Pedersen who used to have the job that | had,
up to reinforce us. George was wonderful about it. He called me in and said, "Washington wants
to send Dick Pedersen up here, Mike, for the Chinese vote." | said, "He is welcome. By all means
let then send Pedersen and anybody else they want to come up here." So Dick came up. In the
midst of this really historic meeting in the General Assembly which dragged on into the night.
George was summoned to the telephone to get a call from Kissinger in Beijing. He never told me
what went on but | think it wasn't a very pleasant thing. Kissinger was obviously very nervous
about how things were going to turn out. Sure enough we did lose. We went through a period...

Q: Had the Kissinger visit been announced at that time?

NEWLIN: Oh yes. It had been announced.

Q: So everybody was drawing the conclusions that the game is over.

NEWLIN: Yes. Why should we ruin our future relations with China when Kissinger is meeting
Mao? That is how it came out. We had to go down to Washington, went down to Washington
with George. We met with Scali and the media and briefed them as to what had actually
happened. Long standing allies, the Netherlands, Belgium, Tunisia joined the stampede.



So then the Chinese did arrive. The Chinese ambassador in Ottawa was told to pack up and
come to New York and assume his duties there. | don't think the Chinese were really expecting
it. | will tell you another very interesting thing that happened. All of this was going on and we
were lobbying the quarters. | went over and tried to persuade the Dutch to stand with us and the
Tunisians that had promised. They were hell bent to vote for Beljing. The Albanians were the
sponsors of the resolution that replaced the Nationalist Chinese with the PRC. So during the
meeting it looked like and we were lobbying so much that it looked like that we were going to
prevail again in defeating the Albanian resolution. So the Albanian representative got up and
started towards the podium. The Pakistani permanent representative Aga Shahi said, "Where
are you going?" The Albanian said, "Well | am going up to the podium. | am withdrawing my
resolution.” Shahi said, "Why are you doing that?" "| am afraid we are going to lose." "You are
crazy; the Americans are losing. Don't do that."

Q: Tell me, Mike, Before you heard about Kissinger going to China which obviously pulled the
rug out from everything.

NEWLIN: It changed everything.

Q: But before you heard about that, was there sort of the feeling OK we are fighting this battle,
and we fought this battle year after year after year to keep the PRC out of the UN. Was there the
feeling that OK we are doing this one more year, but this is really a losing battle to go on with?

NEWLIN: Well, Nixon's overture took everyone by surprise. His entire career had been built on
strong anti-communism. We assumed that we would again prevail with the support of
anti-communist members. Things got off on the wrong foot that night from the beginning. The
roll call is decided by lot. You pick out a country name to begin and then proceed alphabetically
and the first member to vote that night was Canada. So the Canadians voted against our
position. Of course the UK were against our position as well. So this was a losing proposition.



| think they were probably surprised they won. They came in and we couldn't have any official
contact with them, but there was a political officer, Harry Thayer in the political section who
spoke Chinese, so he was the one that went with the customs and immigration people to assist
the Chinese delegation when they arrived. Then George Bush wanted very much to meet the
Chinese permanent representative. So | said, "OK, we will arrange that." So | found out when
Kwong Hua was going to call on the president of the General Assembly. His office was right
behind the podium of the General Assembly so | arranged for George Bush to appear to be
making a telephone call on the telephone right outside the door. So when Kwong Hua came out,
| said, "Mr. Ambassador, | would like you to meet Ambassador Bush of the United States." They
shook hands. That was George Bush's first official contact. Of course they were in the Security
Council. It was a pretty dicey thing. At one stage there was a debate, | guess this must have
been in the context of the second India-Pakistan war. Of course the Soviet...

Q: It was sort of the Bangladesh war.

NEWLIN: The Bangladesh war, that's right.. And of course the Soviets were supporting India.
The Chinese were strongly supporting Pakistan. George Bush got a call from the Department
instructing him to call U Thant, the Secretary General and urge U Thant to call for an immediate
cease fire between the two. So he did get U Thant on the line, and U Thant was very dubious
that this was something he ought to do. | broke in and said, "People are dying. This is
something that the UN should do." He said no, that he really didn't think the situation was one
that he could take this initiative. So we reported that back to Washington. Then we got word of a
telegram from Islamabad saying that the U.S. could call for a cease fire. The State Department
shot back and said, "Do you formally request the United States to call for a cease fire?" Then
the answer came back,. "Yes. We formally ask the United States." So then we issued the call for
a cease fire. It came into being. Then we had a Security Council meeting the next day to bless
the outcome of the war and say that Bangladesh was independent. Bhutto, by that time was
president. It was very interesting. | went with George over to the hotel to meet with Bhutto. He
was an interesting character because he had been very anti American.

Q: Oh he was?

NEWLIN: Yes. But he was very smooth and everything. Then in the Security Council meeting
the next day, he denounced the resolution that provided for Bangladeshi independence and for
the cease fire and the negotiations. He ripped up the resolution and threw it into the Security
Council well. He had had many harsh things to say about India and about a lot of people. Then
Bhutto got up and walked out of the Security Council. Then later in the afternoon | saw him
walking in the hall outside arm and arm with the foreign minister of India.



Q: Well did you have a problem during this time because there was the famous thing with
Kissinger was tilting towards Pakistan and sent | think the Enterprise, the aircraft carrier task
force into the Bay of Bengal and all. Did that cause problems in the UN?

NEWLIN: No. Things were moving so fast and everything. It was clear there was going to be a
war between India and Pakistan. Bangladesh, they were all in favor of leaving Pakistan. They
were a majority. People said this is what is going to happen.

Q: Did you get involved, was there the Zionism is racism business?

NEWLIN: That was later. George Bush was such a, to show you what sort of person he is. He
met with the Israeli permanent representative. The Israeli representative said, "Have you ever
been to Israel?" George Bush immediately said, "No | haven't been to Israel, Ireland or Italy. |
haven't been in national politics before."

Q: The three I's. What about was the issue of Puerto Rico, were these things, | mean the idea
that Puerto Rico should be independent.

NEWLIN: On my watch that did not surface. That had been asserted in Truman's time and
that sort of thing when they shot up Congress. That didn't come up. | am trying to think of, just
ook here and see what else. The India Pakistan war. The Security Council debates on India and
Pakistan coincided in part with the climactic assembly consideration of the Middle East
producing one of the most hectic periods in UN history. "Due to this conjunction of items, Newlin
on several occasions represented the U.S. with foreign minister Eban of Israel. The resolution
finally adopted by the assembly was one on which the U.S. was able to abstain thereby
achieving the major American objective of preserving our middle man role in the Arab Israeli
dispute.”

Q: You are quoting from...

NEWLIN: [ am quoting from an efficiency report.

Q: Well what was the issue in the Arab Israeli in the UN on that?

NEWLIN: | forget exactly what it was. It was a resolution in the General Assembly which was
one sided. It was critical of Israel but did not mention there were Arab states involved.



Q: Well did you find, | am trying to capture the period of time, where we have often been
accused of being in the pocket of the Jewish lobby. Did you find that to be the case at this time
or it sounds like we were struggling to maintain a middle position so we could be influential.

NEWLIN: Yes. In those days we did. We did strive to be, and we did have credibility at that
time. Of course the Jewish constituents in particularly New York were very vocal. We did have
the ability at that time to be seen as someone genuinely trying to work towards a peaceful
solution It was the basic Security Council resolution, which | guess Joe Sisco was largely
responsible for, that did call for Israeli withdrawal from the west bank and Gaza in exchange for
negotiations on the status of Jerusalem, which was left hanging, and for Palestinian recognition
of Israel. That was our position and we maintained that.

Q: What was your impression maybe of Bush and others who were involved with at the UN of U
Thant as the Secretary General?

NEWLIN: Well that had all taken place of course, prior to his arrival. U Thant | think was a
reasonable Secretary General. That had all come to a head when | was in the department of
State and | would go up to the General Assembly on temporary duty. | was there when
Hammarskji; zld's plane crashed. We were suddenly faced with having to find a new Secretary
General. It was thought at that time that it was Asia's turn. We needed somebody that was from
sort of a neutral country that would be acceptable to everybody. Early soundings revealed "The
Burmese representative, U Thant." Then the word came from Washington, "Absolutely not. We
cannot have anybody as secretary general from a country that has a common border with the
PRC." | happened to be walking through the halls when U Thant called an impromptu press
conference in the hall and said, "l have the impression that my candidacy meets with approval
of all of the members of the Security Council." Well that was it.

Later when | was stationed in New York Sisco came up as the head of a delegation that came
up to meet with U Thant to urge U Thant to occupy himself with the middle east situation that
was at a deadlock. Sisco urged U Thant to start with Jerusalem. The idea being that if you start
with Jerusalem and solved Jerusalem, that everything else would follow.. So U Thant, Ralph
Bunche was there and Brian Urquhart. So U Thant said well he would think it over. U Thant
decided that was a non starter, so that didn't get anywhere. Previously, the assumption had
been Jerusalem, being the most difficult issue, would come last after the West Bank, Gaza, the
Golan Heights and refugees.

Q: Well what was your impression of the UN in those days? This is '68 to '72.



NEWLIN: Yes, the UN played an important role in international affairs, as was shown by the
Security Council meetings on the India Pakistan war and on other things, to say nothing of the
Chinese representation issue. Washington paid attention as to what went on there.

Q: What about George Bush's, | am talking abut Herbert Walker Bush, has a reputation of being
a very good person person. In other words getting out and meeting people. How did you find he
operated in the UN?

NEWLIN: Superbly. The first thing he did when he got there, he said, "Mike | want to go and
call on the heads of other delegations.” | couldn't imagine Henry Cabot Lodge or Goldberg going
out and making introductory calls on other delegations. | remember we made the rounds. The
representative of Lebanon couldn't believe the American representative wanted to come and call
on him? As a politician he was very good. He would always get on the phone first. Whenever he
would call, he would get on the line first. He was genuinely liked. He was very supportive of the
staff. We would do anything. The hours were long, and the issues were difficult. People were
terribly loyal to him.

Q: OK, well | think just looking at the time this is a good place to stop here. We will pick this up,
If you have anything to talk about that occurred to you later about the UN you could do it. But
otherwise where did you go after in 727

NEWLIN: Well as a result of while | was there, George Bush and the security council decided
to have a meeting outside of UN headquarters. Since Africa was so important in those days, we
met in Addis Ababa of all places. After the Addis session he got permission to go on a tour of
certain African countries. | went with him. One of them was Kinshasa, the former Belgian Congo
renamed Zaire. When my tour was up, George Bush tried to help me get an onward assignment.
As a result | wound up being deputy chief of mission in Kinshasa.

Q: Ok we will pick this up in '72 when you are off to Kinshasa as DCM.

Today is 17 November 2006. Mike you were saying you had some recollections, so go ahead
with recollecting.



NEWLIN: Well these, fortunately are brief. | thought | had better mention one thing that | did
not discuss last time which was the election of Waldheim as Secretary General. While | was
there, U Thant's term came to an end. We started out looking for a new Secretary General. Our
candidate was a diplomat, a very distinguished diplomat from Finland named Jacobson.
Jacobson told us that Secretary of State Rogers had told him that he was going to be the next
secretary general, that he was our candidate and "The United States will veto all other
candidates until he is accepted by the Security council and recommended to the General
Assembly. So we worked very closely with the Finnish delegation, and Jacobson made his
rounds. He would report back to us that he had gone and talked to so and so, and they had no
objection to his candidacy. That struck me as odd that he never seemed to have people saying
you are our candidate too. | asked the Finnish DCM what about the Russians? He said, "Well
you don't understand that the Russians could never veto in modern times a Finn." Well when we
got to the denouement in the Security Council, then he had several vetoes. Waldheim also had
several vetoes including the United States and the British. We were teamed up with the British.

Q: Not Waldheim but the Finn.

NEWLIN: So after we had this deadlock it was clear Jacobson did not have the votes, there
were some Europeans that were vetoing him too. So there was a US-UK summit meeting in the
Bahamas over a weekend. Rogers and the British foreign secretary agreed that we would
support Waldheim. The Europeans coalesced behind Waldheim. We did all the security
background checks and Waldheim said yes that he had served in the Wehrmacht in WWII, but
that he was on the Russian front and had been wounded, and came back and went into law. It
only came out later that yes he was in the Wehrmacht, but he was in Yugoslavia and he served
as an intelligence officer. Whether the Israelis or the Yugoslavs really knew about this we had
no idea, but it didn't come to light. So Waldheim was then elected. | will have to say that | do not
think he turned out to be a very effective Secretary General. It is interesting that the truth about
his military service did not come out while he was Secretary General of the UN. After his term
was up he was elected president of Austria. While | was deputy assistant secretary in consular
affairs (1985-1988) the Justice Department learned the real story and started proceedings to
deny him admission to the U.S. under war criminal statutes. | went to a meeting of Justice where
Waldheim's lawyer was seeking a hearing. The Justice lawyers were not inclined to agree. | said
In such a matter Waldheim should be allowed to detend himself before such a drastic step was
taken. A hearing was held and Waldheim was put on the watch list. This meant that senior U.S.
officials could not meet with him in Vienna for the remainder of his term as president. In my
view, his crime was in the cover-up and there was no credible evidence that he was a genuine
war criminal.

Q: Did you pick up anything as to why Jacobson was not an acceptable person?



NEWLIN: No | really couldn't tell. | don't know whether Rogers knew about this in advance.
Mrs. Jacobson was very active. She was Jewish and she was very active in Jewish
organizations such as Hadassah. Whether that had played any role or not | don't know. But
Jacobson was certainly well qualified and he certainly would have been a better Secretary
General than Waldheim. Another thing, this is in the anecdote department. George Bush with
his background was also a member of something in New York called the links club. That is
where a lot of the captains of industry met. So one day Bush said, "l would like to have lunch
with the Russian ambassador, Malik. | think we will go to the links club." | said, "Oh | think that
IS a great idea." | went with him. When we were having drinks beforehand | said to Malik, "Mr.
Ambassador, You are now Iin the very heart of capitalism. The Links Club is a haven for CEOs
and millionaires." Instead of taking it lightly, Malik sort of got red in the face and said, "We
Bolsheviks are not afraid to go anywhere." So | didn't succeed in a light moment.

Q: OK well you are off to Kinshasa. You were there from when to when?

NEWLIN: | am off to Kinshasa. | was there from '72 to '75.

Q: That is a good long time.



NEWLIN: Three years. | figured it was time for me to have a hardship post since | have had
most of my other tours either in Washington, New York or in Europe. It taught me a lesson that
Is useful and that is that one should not personalize, if you can avoid it, negatively personalize
this officials that you may have to work with later. Because when | was in the United Nations
affairs in the Department and | was in charge of dependent area affairs, people in African
countries and others becoming independent, we had a great deal of difficulty at that time with
Rwanda and Burundi with the Tutsi and Hutu and the Belgians were dying just to cut and run
and get out. We wanted to make sure there wouldn't be an outbreak of sectarian violence.
Sheldon Vance at that time was the head of the Central African area of the African bureau. We
nad a great deal of difficulty, | had a great deal of difficulty with Sheldon Vance. Clearing
telegrams with him was difficult. Sheldon Vance happened to be the ambassador that | was
ater going to be working for. It turned out while he was there Tasca was the assistant secretary.
Tasca fired Vance because Vance adopted what | thought was a very reasonable position on an
Issue for once, and Tasca fired him. So | filed that away, Vance can't be all that bad if Tasca
fired him. So it turned out that we had a very wonderful working relationship. He told me when |
first got to Kinshasa, "Mike the way | believe this should work is you should know everything
that | know. When | am gone, you will be in charge, and when | come back | am not going to try
to second guess any decisions that you made." He lived up to that. At that time | mentioned
before how pervasive, and this is something that you would really have to live through, the cold
war was. Mobutu was basically put into power by the CIA at the time that the Belgians panicked
and pulled out in '61. There were only two Congolese then that had any significant training
under the Belgians. One was Mobutu who was a sergeant in charge of Congolese troops and
the other was Lumumba who was in the mail department.

Q: A postal worker or something like that.



NEWLIN: In the competition for who was going to take over as president of this new country, it
turned out that the CIA and the United States decided to support Mobutu, who was a
charismatic personality with political ability. But the regime was pretty corrupt. We had
diamonds there in addition to the copper and other resources. The diamonds would be flown In
and they would then just be flown off to Belgium for Mobutu's account. His relatives, all of the
food, most of it for us had to come in from outside, and a relative of his was in charge of food
imports. You can imagine the possibility for kickbacks and stuff like that. And his relatives were
salted as well as close cronies. Sheldon gave Mobutu credit, more credit than | thought he
deserved, for being a sort of honorable steward of the country. On the other hand, during the
time that we were there, the country did stay together, this vast country with all of its ethnic
diversity and huge natural resources. You could travel freely. | traveled all around the entire
country and no problems whatsoever. When it came to our attention that some of his relatives
were involved in some egregious activity, Sheldon in one of his one-on-one meetings with
Mobutu would say, "Mr. President. Can | speak to you as a friend?" Mobutu would always say,
"Mais oui, mais oui." Sheldon would say, "We have indications that this is going on." Mobutu
would say, "Oh well | will have to look into that."

But Sheldon and | and his wife, Jean, and my wife, we were very close and we had a very
good working relationship. That lasted about two years.

Then we had Deane Hinton, he had been working | guess, on economic things here in
Washington. Deane was a different kettle of fish. Before he came everybody said how brilliant
he was. | guess economically he was certainly brilliant. He also must have learned from his
experience in Zaire politically because he went on to be ambassador in Nicaragua and | think,
Pan